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Kyselyyn vastasi yhteensä 71 henkilöä. Kuvaajien vastaukset ovat laskevassa järjestyksessä vastausmäärän mukaan, 
lukuun ottamatta kysymysnumero 1.   
 
 
TAUSTATIEDOT 
 
 
1. Ikäsi 
Vastaajien määrä: 71 

 
 
 
2. Sukupuoli 
Vastaajien määrä: 71 
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IISALMEN ARVOT 
Arvot ohjaavat kaupungin toimintatapaa 

 
3. Anna arvosana miten Iisalmen kaupungin nykyiset toimintaa ohjaavat arvot ovat mielestäsi 
toteutuneet? 
(1 ei lainkaan, 2 melko vähän, 3 tyydyttävästi, 4 hyvin, 5 erittäin hyvin) 

Vastaajien määrä: 71 

 

 1 2 3 4 5 Keskiarvo 

Turvallisuus 2 6 24 34 5 3,47887 

Avoimuus 1 20 22 25 3 3,12676 

Tasa-arvo ja oikeudenmukaisuus 4 15 36 15 1 2,91549 

Yhteisöllisyys 7 13 37 14 0 2,8169 

Kestävä kehitys 4 22 30 15 0 2,78873 
 
 
4. Mikä olisi mielestäsi tärkein arvo, joka ohjaa toimintaa vuosina 2013–2016? 
Vastaajien määrä: 71 

 
 
Avoimet vastaukset: Jokin muu, mikä (5 vastausta) 
- Töitä kaikille, uuteen suuntautuminen, Taloudellinen tasapaino, Terveys, Raha, raha, raha! 
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TAVOITTEET JA VISIO 
Alle on listattuna erilaisia keskeisiä aiheita liittyen kaupungin toimintaan. Kerro millaisia kehittämisehdotuksia ja ideoita sinulle niistä tulee mieleen. 

Joissakin kohdissa on useampi aihe. Voit tehdä ehdotuksia pelkästään yhdestä aiheesta tai useammasta. 

 
5. Asukkaana haluaisin, että seuraavan kolmen vuoden aikana 
Aiheisiin annetuista kehittämisehdotuksista ja ideoista saadaan tavoitteita valtuustokaudelle 2013–2016. 

Vastaajien määrä: 63 

asukkaiden kuuleminen ja yhteisöllisyys 
- Yhteisiä tilaisuuksia paljon, sukupolvien välisen kuilun vähentäminen 
- Enemmän nettikyselyjä ajankohtaisten päätösten tueksi. 
- Kaikkien asukkaiden viihtyvyyteen vaikuttaviin asioihin avoimempaa tiedottamista ja kun jostain asiasta on 

kysytty mielipidettä ja ihmiset sen ilmaiseet niin se pitäisi myös ottaa huomioon. Nyt muka kysellään mielipidettä 
jostain ja välittämättä enemmistön mielipiteestä päätetään mitä päätetään. Turha sitten kysellä jos sillä ei ole 
mitään merkitystä! 

- Kuntakyselyitä enemmän 
aloitteiden tekoa tehostetaan 

- Pysyy nykyisellä hyvällä ja avoimella pohjalla 
- Kaupunki voisi lisätä asukkaiden kuulemista ennen asioiden lopullista valmistelua.  Kaavoitusasioissa 

kuuleminen on jo hoidettu hyvin.  Samanlaista ennakkoon asioista tiedustelua ja tiedottamista tulisi sovletaa 
muuhunkin päätösten valmisteluun ja päätöksistä tiedottamiseen. Lisäksi tulisi jatkovalmistelut tehdä 
kuulemisesta saadun palautteen suuntaisesti.  Nykyisin tulee liian paljon asioita tiedoksi vasta sitten, kun 
päätökset on jo tehty. 

- lisääntyisi 
- Asukkaiden mielipiteet otettava huomioon suunnittelussa, asukkaita mukaan toimintaan. 

Esimerkkinä Siisti-kampanja 
- Mielestäni tälläiset kyselyt ovat hyviä, toivottavasti näillä on myös jotakin vaikutusta.  
- nuoria kuultaisiin enemmän ja aidosti ja nuorten mielipide huomioitaisiin oikeasti! 
- Järjestetään entiseen malliin, mutta hieman enemmän voisi tiedottaa asukkaille tilaisuuksista joihin voi osallistua. 
- herkemi korva uuteen ja pieneen 
- Keskustan asukkaiden lisäksi haluttaisiin kuulla myös kylien asukkaiden mielipiteitä ja kannustettaisiin kyläläisiä 

esim. jokaisen kylän omalla teemapäivällä tuomaan julki ajatuksiaan. Jokaiselle kylälle pyrittäisiin järjestämään 
oma kokoontumispaikka yhteisiä tapaamisia varten. Kannustettaisiin ihmisiä talkootyöhön ja naapuriapuun. 

- Kult.talolla kerran kk:ssa infotilaisuus on asukkaille hyvä tapa. 
- uusien asukkaiden vastaanotto: henkilökohtainen tervetuloa-kirje, infoa kaupungin palveluista, kutsu 

maksuttomalle kiertoajelulle ja esim. muutama ilmainen lippu konserttiin, teatteriin, uimahalliin tms.  
myönteistä kuvaa asukkaille vaikkapa nykyisen kurjan talouden aikana: "kyllä me tästä selvitään yhdessä" 
-henkeä 

- Asukkaita ei ole kuultu tarpeeksi, esim katujen remontointi... 
- eri kaupungin osia koskevista tärkeistä asioista pidettävä kuulemistilaisuuksia ja annettava arvoa asukkaiden 

mielipiteille 
- Asukkaiden kuulemista saisi lisätä, tiedottaa etukäteen lehdessä suunnitelmista. 
- Vajaakuntoisten, osatyökykyisten työllistäminen. Varsinkin oppimisvaikeuksista kärsivien työllistymisen 

tukeminen. Iisalmen TE-toimistoon töihin työvoimaneuvoja, joka olisi perehtynyt oppimisvaikeuksiin. Tällainen 
työvoimaneuvoja tietäisi oppimisvaikeuksista kärsivän työnhakijan rajoitteet työssä ja toimisi eräänlaisena 
tiedonvälittäjänä työnantajille. 

- Asukkaita pitäisi kuunnella enemmän. 
- No tämmöisiä kyselyjä voisi vaikka järjestää enemmänkin. 
- Asukkaita tiedotetaan julkisemmin hallinnon päätöksistä että heillä on aikaa ja mahdollisuus ottaa kantaa 

hallinnon toimiin. 
- Tämä kysely on hyvä alku. 
- Virkamiesten ja poliitikkojen pitää jalkautua aidosti kyselemään ihmisten mielipiteitä ja käyttää Iisalmen Sanomia 

antamaa mahdollisuutta ottaa kantaa asioihin. 
Olennaisinta on se, että kaupunkilaisten mielipiteillä on merkitystä päätöksenteossa. Matonpesupaikka päätös ei 
herätä luottamusta 
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- Aktiivisempaa webin hyödyntämistä asukkaiden mielipiteen keräämisessä - kuten tämä kysely! 
- On tärkeää. Iisalmen kaupungin vapaa-aikapalvelukeskus ainoa varsinainen palvelukeskus, joka tätä toteuttaa 

erittäin hyvin. 
Nuoret myös hyvin huomioitu. 

- Lisättävä huomattavasti nykyisestä 
- Asioiden suunnittelu vaiheita ja niiden edistymisiä  tuotava paremmin julkisuuteen. 
- kaupunki voisi järjestää kerran vuodessa alueellisia asukkaiden kuulemistilaisuuksia, joissa olisi 

kaupunginpuolelta paikalla kaikki keskeiset virkamiehet 
- Lapsia ja nuoria tulee kuulla enemmän. 
- Kehitetään edelleen uusia osallistumismahdollisuuksia. 

Edistetään asukkaiden omatoimisuutta ja omaa vastuunottoa. 
Panostetaan yhteisöllisyyteen erityisesti nuorten osalta. 

- Tällä hetkellä asukkaiden kuuleminen ja yhteisöllisyys on lapsenkengissä. Huvittavaa on seurata valtuuston 
kokouksissa kuntalaisaloitteiden käsittelyä. Kuntalaisaloitteiden siirtäminen 1-3 vuoden päähän käsiteltäviksi eri 
lautakunnille on todellinen vitsi! Tämä tarkoittaa samaa kuin aloitteiden siirtäminen ö-mappiin. Iisalmessa 
vaikuttaa päätöksen tekoon aivan liikaa puoluepolitiikka. Kaupunkilaisten mielipiteet sivutetaan kaikissa asioissa 
olkia kohauttamalla. Moni asia olisi Iisalmessa huomattavasti paljon paremmin, jos ihmisiä olisi vuosien saatossa 
kuultu kunnolla ja otettu asukkaiden näkemyksiä huomioon. Nyt kylvetään kaupungin päätöksentekijöiden 
näköalattomuuden tuloksia. Kauniit puheet yhteisöllisyydestä ja asukkaiden kuulemisesta ovat vailla pohjaa, joka 
johtaa ihmisten pettymyksiin ja puskaradio toimii sen jälkeen tehokkaasti negatiivisesti Iisalmea vastaan. Ei 
kannata mennä puhumaan ja markkinoimaan perättömyyksiä. 
Nyt pitäisi välittömästi Iisalmen päättäjien, yrittäjien, yhdistysten ja kaupunkilaisten istua samaan pöytään ja 
laittaa kaikki luovuus yhteistuumin peliin, jotta kaupunkia voidaan kehittää parempaa ja vetovoimaisempaan 
suuntaan. Lisäksi uusia tapahtumia tulisi ehtiä suunnittelemaan ja järjestämään jo vuodelle 2014. 
Kannattaisi järjestää asukkaiden kuulemista varten oikein kunnon tilaisuus, esimerkiksi seuraava: Tulevaisuuden 
Iisalmen tapahtuma, jossa kaupunkikulttuuria ja kaupunkilaisuutta lähestytään aktiivisen tekemisen kautta. 
Tässä olisi mahdollisuus kaiken ikäisten osallistua kokeellisen kaupunkikulttuurin synnyttämiseen. Tapahtuman 
voisi järjestää esimerkiksi urheiluhallissa tai jossakin muussa kaupungin omistamassa kiinteistössä. 

- Avatkaa päätöksentekoprosesseja ainakin niin, että esityslistat ja pöytäkirjat sisältövät enemmän tietoa. 
- kysytään mielipidettä tasapuolisesti eri ikäryhmiltä ja toimijoilta. Ei pelkiltä rikkailta ja vaikutusvaltaisilta, vaan 

huomioidaan mm. tavalliset perheet 
- Toivottavasti kuulemiseen tarjotaan runsaasti mahdollisuuksia edelleen. Niistä ilmoitetaan useammalla taholla ja 

niiden tuloksista raportoidaan. 
- Hyvin tärkeätä! 
- Kaikki mukaan tulevaisuuden suunnitteluun, projekti joka kotiin kyselyt ja tiedot esille. Arvokeskustelua paljon 

enemmän ja sen mukainen strategia! 
- Virkamiesten vallankäyttöä on tarkkailtava entistä enemmän ja siihen on jämäkästi puututtava. Kuntalaisia on 

rohkaistava ilmaisemaan näkemyksiään julkisesti ja lautakunnille. Kaupungin työntekijöillä pitää olla oikeus 
tavata lautakuntien jäseniä ilman, että virkamies/virkamiehet puuttuvat asiaan. Koko toimintaan kunnassa 
enemmän avoimuutta, rehellisyyttä ja oikeudenmukaisuutta. Virkamiesten tominta ja käytös syyniin ja 
suojelumenttaliteetti pois. Tämä koskee erityisesti palveluyksikköjen johtajia. 

- - Asukas kyselyitä alueille joilla suunnitellaan tehtävän isoja muutoksia, esim normaalista kerrostalo 
rakentamisesta poikkeavat suunnitelmat, esim nyt ajankohtainen virranpuisto, tai esim jonkun puiston 
poistaminen/lisääminen. Kysely esim nettiin jonne voi helposti laittaa mielipiteen, jotta saa tuntea että voi 
vaikuttaa edes jollain lailla kaupunki kuvan kehittämiseen.  

- Mielestäni asukkaita kuullaan osittain ihan hyvinkin, kuntalaisten oma aktiivisuus tulisi olla tässä asiassa 
korkeampi. Yhteisöllisyyttä tarvitaan kaupungissa lisää, sillä pienen kaupungin vahvuus on yhdessä 
toimimisessa. 

- Vihjelaatikko nimettömänä 
- Asukkaiden mielipiteet huomioidaan hyvin 

 
elinkeinojen kehittäminen 
- Yrittäjyyden tukeminen, yrittäjiä tuettava 
- Pidetään huolta siitä,että elinkeinorakenne pysyy monipuolisena. 
- pidetään järki päässä ja työpaikat iisalmessa 

 
-  
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- Kaupungin tulisi käyttää nykyistä enemmän voimavaroja elinkeinojen kehittämiseen mm. tiedustelemalla 
yritysten näkemyksiä asiasta. Lisäksi erilaisissa yritys/markkinointitapaamisissa olisi tuotava esille kaupungin 
hyvä sijainti keskellä Suomea ja valtakunallisesti merkittävien kulkuyhteyksien varrella. 

- aktiivista 
- Panostettava yrityksiin ja edellytyksiin 
- Työpaikkkoja työttömille, en halua enää olla työttömänä. 

Miksi iisalmelaiset yritykset eivät osaa hyödyntää työttömien nuorisotakuuta, Sanssikorttia, oppisopimusta, yms.. 
etuja? 

- annettaisiin mahdollisuuksia uusille yrityksille ja tuettaisiin heitä 
- Lisää työpaikkoja, tämä on tärkein kaupungin tehtävä mielestäni. 
- yritysten parempi seuraaminen imago ja terveysasenteissä 
- Pienyritysten tukeminen on tärkeää uusien työpaikkojen luomiseksi. Maatalouden harjoittamista ei pidä tehdä 

vaikeaksi, kaikkien meidän ruoka on tästä elinkeinosta riippuvainen. 
- Pienyritysten ja torielämän tukeminen. 
- Kaupungin sydän saatava sykkimään torille.  Käytännössä tarkoittaa sitä, että pienyrityksiä tuettava.  Näin 

saadaan keskustaa eläväksi.  Kauppahallin on oltava monipuolinen ja elävä - 
esim. kalaa, lihaa, leipää, juustoja ym. perinteistä kauppahallitavaraa (poppanoita ei kukaan joka päivä tarvitse). 

- Lisää työllistäviä yrityksiä. 
- Lisää toritapahtumia. 
- Yrittäjyyttä tuettava. 
- Varmistaa riittävä ammatillinen koulutus. Olemassa olevien yritysten toiminnan toiminnan tunteminen ja 

tukeminen 
- Aktiivista markkinointia ja yritystoiminnan kehittämistä yhteistyössä alueen yritysten kanssa. Uusien yritysten 

houkuttelua paikkakunnalle, kehittämistoimenpiteitä avainalojen tueksi. 
- Kunta tukemaan yrittäjyyttä 
- Uusille yrityksille riittävästi tonttimaata. 
- Annettava mahdollisuuksia nuorille yrittäjille 
- positiivisen ja yrittäjä myönteisen ilmapiirin kehittäminen alueelle 
- Tehdään hyvää yhteistyötä yritysten, oppilaitosten ja muiden Ylä-Savon kuntien kanssa. Otetaan kaikki 

osaaminen käyttöön. Vältetään itsekeskeisyyttä. Jokainen Ylä-savoon syntyvä yritys ja työpaikka on tärkeä. 
Elinkeinojen kehittämiseen löydyttävä resursseja säästämisestä huolimatta. 

- Elinkeinosektori on Iisalmessa lapsenkengissä ja aivan liian kapealla pohjalla. Mikäli metalliteollisuus häviää pois 
Iisalmesta, niin entäs sitten? Sanoin jo usea vuosi sitten mihin tämä kapea elinkeinojen kehittäminen 
tulevaisuudessa johtaa, näihin asioihin annoin myös omia näkemyksiäni ja kehittämisehdotuksia. Neuvoni ja 
vinkit eivät kelvanneet, vaan sain vastauksiksi vain, että älä tule antamaan meille neuvoa kuinka Iisalmea tulisi 
viedä eteenpäin. Nyt kaikki kertomani skenaariot ovat toteutuneet ja kehitys tulee jatkumaan sanomaani 
suuntaan.  
Green FuelNordic oli myös täysi vitsi, josta muka piti tulla Iisalmeen parin vuoden sisään suuri työllistäjä. Tästä 
työllistämisestä ei ole mitään tietoa, eikä sitä tule koskaan olemaankaan nykyisellä miinustuloksella. Terveellä 
maalaisjärjellä kuunnellessa pystyi jo heti alussa toteamaan, ettei esitetyt suunnitelmat tule koskaan toteutumaan 
Suomen mittakaavassa. Ei mikään paikkakunta voi tehdä pidemmän päälle muuta kuin tappiota, mikäli 
elinkeinoelämä rakentuu vain 1-2 toimialalle, Iisalmi ei ole tästä poikkeus. 

- Muistakaa avoimen kilpailutuksen merkitys. Kunta voi olla hyvä ja osaava asiakas monen alan toimijalle. 
- uusiin innovaatioihin suhtaudutaan myönteisesti 
- Tärkeätä! 
- Luontomatkailua, hiljaisuus- ja kalastusmatkailua kehitetään ja markkinoidaan aktiivisesti ulkomaille. Paikalliset 

urheiluseurat ja esim. kalastushdistykset otetaan mukaan järjestämään tätä.  
- Tukea uusia yrittäjiä. 
- Pienten ja keskisuurten yritysten tukemista. 
- - Paikallisiin yrityksiin muualta paikkakunnalta töihin tulevien ihmisten tukeminen esim asunnon suhteen, 

kaupunki antaisi asunnosta (joko vuokra tai omistus) tietyn summan rahaa/hyvitystä osto summasta kun ihminen 
sitoutuu asumaan ko kunnassa esim vuoden. Näin huokuteltaisiin veronmaksajia lisää kaupunkiin, jolloin myös 
asukasluku kasvaisi, jolloin myös elinkeino elämä virkistyisi. 
- Pienten kauppojen aukiolojen suositukset; Perjantaina esim klo 17-18 asti, lauantai vähintään klo 15 asti. Näin 
ostajat (=me töissä kävijät) pääsisimme asioimaan liikkeissä töiden jälkeen/viikonloppuna.  
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- Lisää yhteistyötä Vieremän kanssa, puolin ja toisin. Moni käy ristiin ko kunnissa (Iisalmi-Vieremä) töissä, ja 
koska molemmissa kunnissa on huomattavaa teollisuutta, olisi järkevää liittoutua asukkaiden (=verorahojen) 
saamiseksi, hyvässä hengessä. 

- Toivoisin kaupungin jatkavan elinkeinojen kehittämistä, kaupungissa tulisi olla nuorille ja lapsiperheille töitä ja 
opiskelumahdollisuuksia. 

- Säilyttää nykyiset, pieniä tuetaan 
 
kaupunkikuva ja vanhojen rakennusten entisöinti 
- Modernisoitava kaupunkikuvaa, vanhat "rähjäiset" talot purettava 
- Suojellaan vanhaa ja rakennetaan uutta laadukkaasti. 
- Kaupunkikuvaa kohentaisi paljon jos muutamiin puurakennetta oleviin rakennuksiin saataisiin vähän maalia 

pintaan ja muutenkin esim. tyhjillään vuosikausia olleet rötisköt pitäisi purkaa tai korjata. Myöskin vuosikausia 
kaupunkia koristaneet, näköjään yhden "taiteilijan" tekemät graffitit tulee poistaa. Onko hän jotenkin kaupungin 
suojeluksessa kun saavat olla paikallaan. Yrittäjät voisivat panostaa siihen, että pesisivät edes joskus ikkunat 
liikkeistään. 

- Ikävää että Iisalmen keskustassa on vanhoja rakennuksia, joista ei pidetä huolta. 
- Säilytetään kulttuuriarvokkaat ympäristöt ja kehitetään samalla rakentaen uutta kestävällä pohjalla 
- Historiallisesti tärkeät ja kaupunkikuvaa kaunistavat vanhat rakennukset tulisi säilyttää ja entisöidä 

mahdollisuuksien mukaan. Iisalmessa on vain vähän vanhoja rakennuksia jäljellä. 
- Iisalmen keskustaajaman kaupunkikuva on aneeminen eikä se parane kävelykatuja lisäämällä.   Etelästä 

kaupunkiin saavuttaessa on vastassa kaunis koivukuja ja sen molemmin puolin näkyy sillan jälkeen ruskeita 
rakennuksia. Ihmisiä keskustassa liikkuu hyvin vähän. Pohjolankadun varrelle, esim. linja-autoaseman aukiolle 
tulisi saada vetovoimainen kauppakeskus/tavaratalo, johon sijoittuisi myös linja-autojen odotustila ja 
matkahuolto.   
Vanhoja rakennuksia Pohjolankadun varrella tulisi entisöidä virkeämmän näköisiksi. Lisäksi ikkunat sellaisiksi, 
etteivät rakennukset näytä autioilta, vaikka sitä ovatkin. 

- maltillista 
- Linja-autoasemarakennuksen kunnostus tai purkutyöt. Voisiko rakennusta yhtenäistää vastapäisen komian 

Raatihuoneen kaltaiseksi? 
- Kunnostetaan ja siistitään tai puretaan vanhoja kiinteistöjä 
- Linja-autoaseman rakennus saisi poistua ja tilalle tulla hieno monikerroksinen rakennus, jonka yhdessä 

kerroksessa olisivat kaupungin lupapalvelut, toisessa jotakin muuta, vaikkapa taidekahvila, kun Iisalmessa ei ole 
enää Art Annaa. 
Saisitte poistattaa kaikki harhaan johtavat kyltit, teippaukset, yms... Esim. Pohjolankadun varressa on 
naurettavan näköinen se PUT-KIL-II-KE. Kyseinen rakennus on ollut jo muutenkin vuosia tyhjillään, mitä aiotte 
tehdä kyseiselle talolle? Vai onko se suojeltavien listalle päässyt, kun kukaan ei ole edes tuota hauskaa tekstiä 
saanut poistaa? 
Samoin olisi kiva saada Timosaurus kyltti pois, tietääkseni Timosauruksen tilalle on tullut Iltalypsy. Vai olenko 
väärässä? 

- huolehdittaisiin vanhojen rakennusten kunnosta kaupunkimiljöötä ajatellen 
- Kaupunkikuvaan panostettu mielestäni jo riittävästi, rahaa voisi laittaa tärkeämpiin kohteisiin. 
- romun kunnostaminen ei järkevää 
- Kaupunkikuva ja vanhojen rakennusten entisöinti ei ole tarpeellista kenenkään hyvinvoinnille. Nämä 

unohdettakoon tiukan taloustilanteemme aikaan. 
- Ulkonäkö toissijainen asia. Asukkaiden hyvinvointi ja viihtyvyys ennen kaikkea. 
- Kaupunki voisi ostaa vanhoja puutaloja, kunnostaa ne ja myydä asunnoiksi. Parhaassa tapauksessa voisi 

kaupungille tulla voittoa rakennustoiminnasta. Jäljelläolevat puutalot pitäisi säilyttää ehdottomasti.  Historia on 
osoittanut, että on ollut virhe purkaa niitä Suomessa.  Kaikki kaupungit sitä katuvat, ihmiset ikävöivät sellaista 
elämänmallia.  Muutama rannikon kaupunki on säilyttänyt puutalonsa ja nyt niitä kaupunkeja kadehditaan.  
Kaupunkikuvan ja viihtyvyyden kannalta tämä on erittäin tärkeä asia asukkaille. 
Mm. Sininen talo kunnostettava asuinkäyttöön.  Osaamista kaupungissa on, vastapäinen talo esimerkkinä.  
Vanha miljöö säilytettävä.  Kehitystä on se, että vaalitaan vanhaa uuden rakentamisen rinnalla. 

- Pienen kaupungin kuvaan kuuluuvat vanhat kunnostetut puutalot.  Ne ovat olleellinen osa kertomassa 
kaupungin sivistyksestä.  Sivistyskaupungissa ei vanhaa revitä alas vaan uuttakin rakennetaan perinteitä 
kunnioittaen. 
Pari esimerekkiä: Siimeskulma ja Sininen talo on kunnostettava ja myytävä.  Kaupunki voisi olla aktiivinen 
toimija, parhaassa tapauksessa ei syntyisi edes kustannuksia.  Sininen talo sopisi asuinkäyttöön.  Siimeskulma 
liiketilaksi elävöittämään keskustaa.  Vastaavia löytyy muitakin. 
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- Kaupunki ostakoon  sen Korolaisen talon kaupungille ja entisöiköön - muuten on talolla edessä purkutuomio 
perustelu: kaupungissamme on tosi vähän vanhoja puutaloja jäljellä 

- vanhat puurakennukset pitäs säilyttää. 
- huonokuntoisten vanhojen rakennusten suojeleminen lopetettava; 

ovat suuri taloudellinen riski omistajille 
- yleisilmettä kaupunkimaisemmaksi. Esim. virranrantaan kotiseutumuseon ja kioskin väliseen ryteikköön korkeita 

7-10krs kerrostaloja, heti muuttaisin. 
- Katujen pällystäminen niin taajamissa kuin kevyenliikenteenväylätkin. 
- Kauppis-Heikin koulu ja Kangaslammen koulu pitäisi remontoida ennen uimahallia, koska ne ovat erityisen 

huonossa kunnossa. 
- Linja-autoasema kuuluisi keskustaan, mutta mikäli se kuitenkin päätetään siirtää, niin nykyinen mörskä joutaisi 

pistää Caterpillarilla nurin ja rakentaa jotain nykyaikaisempaa sen tilalle. Lisäksi kannattaa myös miettiä, että 
miten hyvin se lisääntyvä linja-autoliikenne pienemmillä sivukaduilla sitten loppujen lopuksi sujuisi. 
Sankariniemen urheilukentän betonirakenteet alkavat olla ainakin ulkoa päin katsottuna karmeassa kunnossa. 
Pientä remonttia voisi alkaa suunnitella. 

- Vanhat rakennukset on osa Iisalmen historiaa, ei kannata hävittää kaikkia, kehittäkää jotain toimintaa näihin 
rakennuksiin. Homeiset ja lahot talot voi hävittää ei niillä tee mitään jos niitä ei voi käyttää. 

- Ei ole tärkeyslistalla ensimmäisenä tai ei saa olla, jos jostain säästetään niin näistä ja teistä. 
- Rakennukset pidetään kunnossa kiinteistöjen erityistarpeen huomioiden(puurakennukset),  huonokuntoiset 

myydään tai puretetaan 
- Vanhaa rakennuskantaa tulee säilyttää harkiten ja uudet sovittaa olemassa olevaan kaupunkikuvaan. 
- Vanhoja betonirakennuksia vähitellen pois ja kauniita rakennuksia tilalle 
- Röttelö puutalojen tms. purkaminen. Keskustaan ei enää matalaa rakentamista. 
- Kaupunkikuva on ränsistynyt.  Huonojen vanhojen rakennusten tilalle uusia. Jos pakko entisöidä vanhaa, niin 

rakentamalla uusi entisen mallin mukaisena, ei lahoja pönkittämällä 
- Rahaa ei tarvitse käyttää tähän! 
- vanhoja puutaloja on hyvä säilyttää kaupunkikuvassa, mutta keskustaan voisi rakentaa myös jotain uutta ja 

nykyaikaista 
- Vanhojen rakennusten entisöintiin ei saa käyttää varoja ennen kuin koulut on remontoitu. 
- Kiinnitetään erityistä huomioita kaupunkikuvan siisteyteen. Kannustetaan asukkaita toimimaan kasupungin 

siisteyden eteen. Toteutetaan kampanjoita kaupungin siitimiseksi. Edistetään vanhojen rakennusten 
säilyttämistä. 

- Kaupunkikuvaa erittäin paljon rumentavat rakennukset tulisi purkaa välittömästi ja rakentaa uutta tilalle. Tyhjää 
tilaa tulee hyödyntää paremmin imagoa parantavasti. Myös uutta rakennusarkkitehtuuria pitäisi uskaltaa käyttää 
rohkeasti, eikä rakentaa kaikkia taloja yhdestä ja samasta muotista. Korkeuksia, muotoja, materiaaleja, värejä ja 
designia pitäisi uskaltaa tuoda rohkeasti mukaan rakentamiseen. 
Välittömästi purettavat rakennukset olisivat Pohjolankadun ja Kauppakadun kulmauksessa oleva puinen pystyyn 
homehtunut Siimeskulman röttelö, Linja-autoasema, Kirppisrakennus Korolaisen talon vierestä ja entisen KOP:n 
lättäkattoinen rakennus Kauppakadulla. Lisäksi ympäri kaupunkia on rähjistyneitä puutaloja, jotka tulisi purkaa 
koska niitä ei ole hoidettu ikuisuuksiin. 
Entisöintiä kaipaavia rakennuksia on myös todella paljon ympäri kaupunkia. Ydinkeskustassa entisöintiä 
tarvitsee ainakin entinen SYP:in rakennus, Pohjolankadun rakennukset välillä Kauppakatu-Meijerikatu, 
Savonkadun rakennukset molemmin puolin katua aina Karjalankadulta Uimarannalle asti, sekä Pohjolankadulla 
kaipaa jokainen puutalo täydellistä remonttia ja kaupungintalo on huonosti ympäristöönsä sopeutuva ruma 
rakennus. 
Parkatin vanha ja ruman näköinen päiväkoti kannattaa purkaa heti, kun uusi päiväkoti tulee käyttöön. Tämän 
paikalle pitää sitten rakentaa uutta kerrostalokantaa. 

- Kerroksellisuus kaupungissa on rikkaus. Tuokaa sitä enemmän esille esim. nettisivuillanne. Raatihuoneen 
merkitys kaupungin porttirakennuksena suuri, miettikää toiminnot ja ulkonäkö sen mukaan. 

- Tyhjät näyteikkunat esim Pohjolankadulla antavat alitajuntaan mielikuvaa tyhjenevästä kaupungista. Vanhaa 
tulisi kunnostaa, jos se vain suinkin on taloudellisesti kohtuullista. Ränsistyneet tai jo pilalle menneet kiinteistöt 
tulisi purkaa. 

- Alueiden ominaispiirteiden vahvistaminen, vanhojen talojen säilyttäminen! 
- Keskustasta pitäisi saada tyhjät liikerakennukset pois ja entinen Siimeskulman rakennus joutaisi purkaa. 
- Tiukan taloustilanteen aikana kohtuudella 
- Kaupunkikuva on jo riittävän hieno. Linja-autoasema siirretään matkakeskukseen rautatieasemalle, keskustassa 

torinkulmalle jätetään pysäkit. 
- Vanhat rakennukset tulisi säilyttää. Ne vähä mitä on jäljellä. 

Ne elävöittävät kaupungi kuvaa ja osoittaa myös kiinnostusta kaupugin ja sen asukkaiden historiaan. 
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- Infrastruktuurin ylläpitoa kokonaisuudessaan. 
- - Vanhojen rakennusten säilyttämistä pitää ehdottomasti harkita rahallisesti, ei missään nimessä vain 

tunne-pohjalta. Otetaan esimerkiksi Kortelaisen talo; on täysin järjetöntä pitää yksityisiä velkavangeudessa, ja 
toisaalta kaupungin on täysin järjetöntä ostaa ja entisöidä ko kiinteistöä pelkästään siksi että se näyttää nätille. 
Rajut kustannus laskelmat (niin vanhoista kuin uudemmistakin) rakennuksista, ja sen jälkeen päätös korjataanko 
vai puretaanko halvemman ja kestävämmän ratkaisun mukaan. Eiköhän Iisalmen kokoiseen kaupunkiin riitä 
rannalla olevat puutalot, raatihuone keskustassa ja koljonvirta pohjoisessa kaupunkikuvan ylläpitoon. Kun 
rakennetaan entisten "mörskien" paikalle uutta ja modernia, saadaan kaupunkiin myös helposti uusia asukkaita 
(myös korkeasti koulutettuja) kun on asuntoja tarjolla kaikilla mukavuuksilla. 
Myöskin asuntojen hintoja saadaan alemmas kun tarjontaa on enemmän, jolloin myös houkuttelevaisuus 
lisääntyy kaupunkia kohtaan. 
- Torin kehittäminen; On todella kolkon näköinen. Joko torimaksuja alentamalla tai kiinteitä 
rakennuksia/kioskeja/myyntipisteitä enemmän rakentamalla elävöittämistä, ei tori koskaan houkuta jos siellä ei 
ole yhtään ihmistä. Eikä se siitä miksikään muutu jos sinne ei rakenneta pysyvää, asiakkaita houkuttelevaa 
paikkaa, pelkkä kauppahalli ei riitä. Lisäksi uuden virransillan myötä tori näyttää entistä valjummalle ilman 
ihmisiä. 
- Niinkin vähäinen asia kuin jouluvalot, niiden säilyttäminen! Ovat todellakin mahtava tervetulo toivotus turisteille, 
kuten myös omille asukkaille. 

- Kaupunkikuva on siisti ja osittain kauniskin, ainakin osa vanhoista rakennuksista olisi hyvä entisöidä, ettei kaikkia 
menetetä. 

- Ylläpidetään vanhojen rakennusten kuntoa ja säilytetään ne. Uudet (kerros)talot sopivat muualle. 
- Rumien tyhjien tai varasto yms. käytössä olevien rakennusten purkaminen, säilytystä haluava ostakoon iselleen 

kunnostettavaksi määräaikana 
- Kaupunki on kaunis 
- Vanhat hökkelit voisi purkaa 

 
keskustan kehittäminen 
- Linja-autoaseman kunnostaminen viihtyisäksi ja torin seudun kehittäminen 
- Kävelykatu kesäisin. 
- torin / linja-autoaseman alle maanalainen parkkihalli, sieltä yhteys kauppakeskuksiin. Mallia Kuopiosta. 
- Linja-autoasema juna-aseman yhteyteen ja torin ympäristö kauniiksi 
- Idea linja-autoaseman sijoittamisesta rautatieaseman yhteyteen on hyvä. Muodostuva matkakeskus voisi lisätä 

asemalla myös palveluita, joita nyt rautatieasemala ei ole. 
- Keskustan katujen muuttaminen kävelykaduiksi on turhaa rahan haaskausta, sillä nytkin ihmiset haluavat 

keskustassa asioidessaan päästä autolla mahdollisimman lähelle liikkeiden ovea.  Iisalmi ei ole 
yliopistokaupunki, kuten Oulu, Jyväskylä tai Kuopio = täällä ei riitä nuorta väkeä katuja kävelemään - ja vanhempi 
väki liikkuu autoilla. 
Keskelle kaupunkia tavaratalo/kauppakeskus, joka pysäyttää Pohjolankatua ajavat ja houkuttelee kauempaakin 
tulevat ostoksille Iisalmeen. 

- dynaamista 
- Maltillisesti kohti kävelypainotteista keskustaa. 
- Ruma linja-autoasema pitäisi uusia ja keksikää jotakin tyhjillään romottavalle liikekiinteistölle joka sijaitsee 

Pohjolankadun varressa Citykäytävän vieressä.  
Siisteyttä paremmaksi keskustaan, ei anna hyvää kuvaa kaupungista mm. virtsan haju, oksennukset, HB natsi, 
yms. epäämääräiset töhryt. 

- mietittäisiin järkevää liikkumista keskustassa. 
- Keskustaa on kehitetty: keskustan kehitys riippuu mielestäni enää vain ihmisistä. Jos ihmiset eivät halua viettää 

aikaa hyvin hoidetussa keskustassa, on se ihmisten omaa tyhmyyttä, siihen ei kaupungin enää tarvitse rahojaan 
jakaa. Toritapahtumat toki ovat mukava lisä keskustan elävöittämiseen, mutta niihin ei käsittääkseni kaupungin 
varoja tarvita paljoakaan. 

- laajempi skaala keskustaa on kilometrienkin päässä 
- Keskustan kehittäminen on kaupungin tehtävistä kaikkein epäoleellisin tiukan taloustilanteen aikaan. Se jääköön 

suunnitelmista kokonaan pois ainakin tällä ajanjaksolla. 
- Keskustaan käytetty rahaa jo aivan liikaa. Ei kannata tuhlata varoja enempää. 
- Kaavoitus niin, että liike-elämä pysyy keskustassa.  Iisalmelaisen on pystyttävä hoitamaan tavalliset asiansa 

jalkaisin kaupuingissa.  Amerikan mallin mukaiset automarketit tappavat keskustan.  Muuallakin jo kadutaan 
tätä "kehitystä".  Kaupunki elää elävästä keskustasta. 
- Torielämää vilkkaammaksi tukemalla yrittäjiä. 
- Kaupungin läpi virtaava joki on hyödyntämättä. Kahvilaa, kioskia, terassia toivotaan. 
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- Joen rannat hyötykäyttöön ja viihtyvyyttä lisäämään.  Esim. rantabulevardia, kioskia, kahvilaa. 
Nykyisellään ovat täysin hyödyntämättä.  Jos turisti näkee sillalta muikunpaistajan rannalla, 
pitää olla kovapintainen, ettei pysähdy.  Terassien varjot myös houkuttavat ihmisiä pysähtymään ja nauttimaan 
veden virtaamisesta. 

- torille pysyvät myyntikojut Keski-Euroopan tyyliin (kojut voisi teettää kehypajalla tai ammattiopistolla 
kohtuulliseen hintaan) 

- keskustan katuja on ihan turhaan remontoitu. ovat olleet ok ennestään. 
- Etelästä tultaessa lohduton näky; entisen Siimeskulman oranssiset puutalot tyhjillään, linja-autoasema...on kun 

tulisi "johonkin tuppukylään", kuten monet ystäväni Jyväskylästä, Oulusta ja Kuopiosta toteavat. Postitalon 
tontille Anttila, jos halutaan keskustaan lisää asukkaita, täytyy olla myös "saman katonalta"kauppa . Savonkatu 
välillä Louhenkatu-Pohjolankatu kävelykaduksi, kahvila ja ravitolat voisivat pitää teransseja kesällä. Jos keskusta 
saataisiin kaupunkimaisemmaiseksi, houkuttelisi enemmän tulomuuttajia esim. naapurikunnista. 

- torimaksun poistaminen (iiden) jolloin torille saataisiin pysähtymään enemmän ohikulkumatkalla olevia torimyyjiä. 
- Keskustaan pitäisi tulla enemmän liikenneympyröitä ja parempiaäa tienylityspaikkoja. 
- Enemmän erilaisia tapahtumia torille kesäisin. 
- Keskustaa on kehitetty mielestäni ihan riittävästi, uusi tori, katuja kunnostettu, sataman "tori" jota ei oo millonkaan 

käytetty. Hienoja liiketiloja ihan liikaa, puolet tyhjillään. Laittakaas rahat johonkin tarpeelliseen kuten kouluihin. 
- Keskusta on hyvä ja toimiva nykyisellään, kun katujen korjaukset ym.kaivaukset saadaan loppuun. 
- Louhenkadun jälkeen tauko katuremonteissa. Linja-autoasema nykyisellä paikalla. Rakennus (uusi) voidaan 

toteuttaa yksityisellä rahoituksella 
- Torin vastapäinen tyhjä tontti ja linja-autoaseman seutu täytyy saada uudistettua! 
- Torille elämää. Ruma linja auto asema pois vain. Jotain nättiä tilalle. Kaupunkkuva muuttuisi 
- Nykyisen linja-auto aseman purkaminen ja alueen kehittäminen . Esim kulttuuri talon tilan ahtaus >uuden 

kirjaston rakentaminen linja-autoaseman tontille. Kulttuuri palveluille tulisi näin lisää tilaa kulttuuritalolla 
- Iisalmen kaupunkia tulee kehittää kaupunkimaiseksi. Omakotirakentaminen etäämmälle keskustasta ja 

keskustan kaavat tulee uusia siten, että sallitaan vain hyvän käyttöasteen rakentaminen. Esim. virransillan 
vierellä omakoti/toimisto tontit tulee pikaisesti muuttaa kaavassa 10 - 15 krs salliviksi kerrostalotonteiksi. Samalla 
rakentaja tulisi velvoittaa rakentamaan rakennuksen alle puolilämpimiä autopaikkoja. Tulevaisuuden sähköautot 
tarvitseen talviolosuhteissa puolilämpimän tilan. Virransillan viereisillä kerrostalolla kaupunki saisi hienon "portin" 
etelästä saavuttaessa. Luuniemen kaltasia sekasotkuja ei tulisi sallia. Kaunis rakennusalue tuhottiin huonolla 
kaavoituksella ja sallimalla omakotitalot jotka lisäksi näyttää olevan eri vuosikymmeniltä ja maankäyttö jäi erittäin 
tehottomaksi. Näin Luuniemelle ei tule koskaan aitoa ja elävää kaupunkimaista yhteisöä. 

- Jalkaisin/ polkupyörällä liikkuville pitäisi saada keskustassa ja sen ympäristössä turvaa ja sujuvuutta!  Autot 
esim. Pohjolankadulla ja Karjalankadulla ajavat välittämättä suojatielle odottavista ihmisistä. Jos joku 
pysähtyykin suojatien eteen, ajavat muut pysähtyneen vierestä ohi! Liikennevaloja ja/tai korotettuja suojateitä 
lisää Pohjolankadulle ja Karjalankadulle! 

- Järki käteen... 
- Keskustaan uutta ilmettä uusilla vetovoimaisilla kauppaliikkeillä.  Enemmän nuorisoa kiinnostavia liikkeitä 

Pohjolankadun ja Savonkadun varrelle, ettei kaupunkikuva näivety. 
- Rahaa ei tarvitse käyttää tähän! 
- keskustan toimintojen turvaaminen ja kehittäminen. itse näkisin mielelläni keskustassa myös korkeampia 

asuinkerrostaloja, jotta keskustaan saadaan lisää asumista ja elämää 
- Keskustan elävyys ehdottoman tärkeä asia. Lisää tapahtumia ympäri vuoden. Kiinteistönomistajien, yritysten ja 

kaupungin yhteistyö. 
- Keskustan tuntumaan nykyaikaisia rakennuksia, esimerkiksi virranrantaan ja nykyisiä pitäisi entisöidä. 

Erikoisliikkeille kunnollisia pieniä tiloja, eivät erikoisliikkeet tule suuriin kiinteistöihin. Esimerkiksi Meijerin alueen 
rakennukseen tehtiin alusta pitäen kaikki tilat liian isoiksi, ainoat joille suuret kiinteistöt sopivat ovat Gigantti ja 
JYSK. Entisen vesilaitoksen rakennukseen ei pidä missään nimessä tehdä Kalanjalostuslaitosta, silloin 
viimeisetkin ihmiset häviävät keskustan rakennuksista. Keskustaan ja torin ympäristöön pitäisi saada paljon 
enemmän tapahtumia sekä erilaista toimintaa kuin mitä nykyään on. 
Torielämä pitäisi keskustassa herättää henkiin. Torille pitäisi saada myös aktiivisille myyjille pysyvät myyntikojut 
ja muille paljon edullisia sekä ilmaisia toripöytäpaikkoja. Ellin-grilli myös ehdottomasti nykyisellään torille! 
Kauppahalli pitää herättää henkiin sellaiseksi kuin sen kuuluisi nimensä mukaan olevan ja oli aikoinaan! 

- Pyöräreittien sujuvuudessa kehittämistä.  
Yksityiskohta: Hieno koivukuja Pohjolankatujen välissä aivan käyttämätön. Voiko kehittää käyttöä? 

- Keskustaa ei kehitetä älyttömillä mukulakivikaduilla ja ahtailla liikenneympyröillä. Parkkipaikkojen riittävyys ja 
asioinnin helppous keskustassa lisäävät kuntalaisten siellä asiointia. 
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- kohdistetaan kiinteistönomistajiin, kaupunki tehnyt jo paljon 
- Linja-autoasema on ankea:remonttin ja juopot vartijoiden avulla pois. 
- Tiukan taloustilanteen aikana kohtuudella 
- Keskutassa pitää olla elämää.kesällä sitä onkin hyvin. 
- - Ei poisteta enää yhtään keskustan parkkipaikoista. Esim toimivan louhenkadun remontoiminen täysin turhaa. 

Iisalmi on kuitenkin niin pieni kaupunki että kauppaan mentäessä pitää päästä oven eteen parkkiin kun autolla 
tullaan. Kesällä ruudut eivät ole ongelma, mutta talvella taskuparkit ovat kaikkea muuta kuin toimivat, kun ei edes 
ole viittoja tms että missä kohti ruutu on, ja niihin ajetaan miten sattuu ja ei mahdu sitä vähää autoja parkkiin. 
Ennemmin ajaa ostoksille suurin kauppoihin missä parkkiruudun löytäminen oven läheisyydestä on paljon 
varmempaa. 
- Kävelypainotteinen katu on Iisalmen kokoisessa kaupungissa turha, niin pitkään kun tori on toimimaton. Ei se 
tuo ihmisiä kaupunkiin yhtään sen enempää, ensin pitää saada houkuttelevuutta keskeiselle paikalle eli torille. 
- Korkeita kerrostaloja keskustaan; Paljon ihmisiä pienelle alueelle, näin ollen enemmän liikettä jolloin 
eläväisempi keskusta. 
- Opastus autolla liikkuville missä on minkäkin pituinen pysäköinti aika kiekolla. Esim louhenkadulle kyltti 
kirkkopuistoon (pohjolankadun molemmin puolin) että siellä 2-3tunnin pysäköinti. Näin ollen ajattelisi että jos 
saan auton kolmeksi tunniksi parkkiin ilman että tarvitsee sakkoja miettiä, voin käydäkin useammassa kaupassa. 

- Parantunut jo hyvin, siltikin lisää aktiivisia tapahtumia ja yrittäjiä tarvitaan. 
- Keskustan kehittäminen jäihin kunnes saadaan sos- ja terv.palvelut toimiviksi ja riittäviksi. Oman kaupungin 

asukkaat hoidetaan omassa kaupungissa. 
- ei rakennuslupia keskustan ulkopuolelle liiketoimintaan 
- Ei tarvitse 

 
koulurakennukset ja lähikoulut 
- Koulurakennuksia remontoitava! Oppilaat ansaitsevat koulut, joissa viihtyisää ja turvallista oppia 
- Yksi yläkoulu riittää. 
- Iisalmen koulut peruskorjataan ja Iisalmessa olisi jatkossakin 2 yläkoulua. 
- homekoulut kiinni ja terveet koulut käyttöön. 
- Lähikoulut olisi pyrittävä säilyttämään, koulurakennusten sisäilmaongelmien korjaaminen ennen muita 

kehittämiskohteita. 
- Koulukiusaaminen on yleisempää isoissa kouluissa.  Siksi pitäisi harkita tarkkaan onko raha vai ihmisten 

hyvinvointi tärkeämpää, kun  valmistellaan päätöksiä lähikoulujen lakkauttamiseksi.  Pienet lähikoulut 
kasvattavat myös yhteisöllisyyteen isoja kouluja paremmin. 

- ykköshankkeita 
- Säilytetään monipuolinen kouluverkko. Myös Partala! Houkuttaa rakentamaan ja muuttamaan Pohjoispuolelle 

Iisalmea. 
- Koulut pikku hiljaa kuntoon, ei kaikki yhtäaikaa. Hyväkuntoiset koulut, jossa ei ongelmia säilytettävä. 
- Lisää pyörätelineita Juhani Ahon koululle. Ruman näköistä kun pitkin kirkkopuistoa on sinne tänne "hylätty" 

polkupyöriä. 
- on korjaamisen ja kunnostamisen arvoisia. Kyläkoulut kunniaan. Niissä toteutuu yhteisöllisys suuria kouluja 

paremmin! 
- Partalan koulu kuten myös muut kyläkoulut, joilla vielä on tulevaisuus, pitäisi pyrkiä säilyttämään. Jos 

oppilasryhmät ovat edes lähivuosina nousemassa, ei mielestäni koulua pitäisi lopettaa. Kuten IS:ssä eräs lasten 
vanhemmista sanoi, on kaupunki laittanut rahoja turhempiin asioihin kuin kyläkoulujen ylläpitoon. 

- Haluaisin, ettei yhtäkään koulua lakkauteta, koulujen ja päiväkotien sisäilmaongelmat pitäisi korjata ensisijaisesti. 
- parasta on hyvä koulu ei missä se on 
- Jos keskustasta vähenevät oppilasmäärät, älkäämme tuhlatko remonttirahoja keskustan kouluihin. Yhtäkään 

kyläkoulua ei pidä enää lakkauttaa, kun olemme nähneet näiden lakkautusten negatiiviset seuraukset. Pidetään 
lapsiamme inhimillisessä asemassa koulutiellänsä, ei kuntapäättäjien heittopusseina. Olemassaoleviin remontin 
tarpeessa oleviin kouluihin on löydyttävä rahoitus hetimmiten. Tämä rahoitus otetaan pois turhemmista kohteista, 
kuten keskustan kehittäminen, kulttuuri, ym. 

- Lapsissa on tulevaisuus. Ei kannata pilata heidän terveyttä jo kouluiässä. Koulujen korjaukset pidettävä etusijalla 
suunniteltaessa tulevia remontteja. Myös jäljellä olevat kyläkoulut tulee säilyttää ja antaa näillä kylillä asuville 
mahdollisuus aloittaa koulutie parhaassa mahdollisessa ympäristössä. 

- koulurakennukset pidettävä kunnossa ja lähikoulut säilytettävä 
- koulut korjattava pikaisesti kuntoon. Mietittävä tarkkaan, onko pakko lakkauttaa kyläkouluja. 
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- Partalan alueelle houkuteltu asukkaita koulun läheisyydellä; 
terve Partalan koulu säilytettävä, koska alueella asuu, ja yhä lisääntyy, lapsiperheitä 

- säilytettävä nykyiset koulut ainakin Peltosalmen ylä ja ala-aste. Kangaslammin koulun remontti tehtävä 
pikimmiten ja sen jälkeen Peltosalmen koulu. 

- Lähikouluja ei saisi lakkauttaa. Mitä pienemmät opetusryhmät, sitä paremmat oppimistulokset. 
- Kauppis-Heikin koulu pitäisi remontoida kaikkia ennen! 
- Partalan koulua ei lakkauteta. 
- Koulut kuntoon ensisiaisesti. Tyhmää istuttaa pieniä lapsia homeisissa ja ahtaissa kouluissa. Rakennetaan uudet 

terveet ja toimivat oppipaikat koululaisille. Lapsista kasvaa tulevia veronmaksajia, tuskin jäävät tänne jos 
sairastuvat ties mihin astmaan koulun takia. 

- Terve oppimisympäristö on kaiken a ja o. Koulurakennukset on oltava ajanmukaiset, tilavat ja huolella 
remontoidut. Näistä ei saa säästää, on satsattava lapsiin ja nuoriin, heissä on tulevaisuus. 

- Investoinneissa näkökulma vielä pidemmälle kuin v 2025. Keskusta-alueen tilat tehokäyttöön. Partala tulee 
säilyttää. Peltosalmelle ja Kangaslammille minimiremontti. Koululaisille turvalliset olosuhteet 

- Kouluverkon järkeistäminen, investoidaan sinne missä on tulevaisuutta. 
- Ei lakkauteta kouluja. Homeongelmat pois. Samoin päiväkodit kuntoon. 
- Koulurakennukset asianmukaisessa kunnossa ja miettiä tarve ovatko kaikki koulurakennukset tarpeellisia opetus 

käytössä. 
- Kouluympäristön on oltava terveellinen ja turvallinen. Lapsiin on panostettava. 
- Tärkeää 
- Koulurakennusten kunto tarkistettava vuosittain ja lähikoulut säilytettävä.  Kallispalkkaisia johtajia vähemmäksi 

kaupunkiorganisaatiosta, että riittää rahaa lasten koulupaikkoihin. 
- Koulut kunnostettava terveiksi. Kaksi yläkoulua säilytettävä. Turvattava tarpeeksi pienet ryhmäkoot. 
- Homekoulut korjattava, yläasteita ei tule yhdistää. 
- Koulujen kunto ja terveellisyys ehdottoman tärkeitä asioita. Lasten terveys tärkeä näkökulma. 
- Koulurakennukset Kauppis-Heikki, Juhani-Ahon koulu, Kangaslammin koulu, Edwin Laineen koulu, 

Kirkonsalmen koulu, Kilpijärven koulu ja Partalan koulu ovat tarpeellisia Iisalmessa, jos halutaan että lapsia on 
tulevaisuudessakin. Seuraavaksi mielestäni kannattaa korjata Kangaslammin koulu ja vasta sen jälkeen 
Kauppis-Heikin koulu. Muut kyläkoulut voi lakkauttaa. 

- Lähikouluasia olisi pitänyt arvottaa jo aiemmin. Hernejärvi natisee liitoksistaan ja joutuu venymääm moneksi. Silti 
en kuule henkilökunnan valittavan. Partala on kohtuu lähellä kaupunkia ja palvelee vain 1-4 lk ja eskarit. Pistäkää 
sekin koulu tehokäytölle ja palauttakaa 5-6 lk mukaan. Helpottuu paine kirkonsalmelta ja kunta voi myydä tontteja 
edelleen läheltä Partalaa, joka on edelleen hyvien kulkuyhteyksien päässä myös Kiuruveden ja Vieremän 
suuntaan. 
Näitä koulujen korjauksia olisi pitänyt topakammin ajaa jo ennemmin, jos on ollut tiedossa sairastumisriskit ja 
oireilut. Liian suurta maksua maksamme muuta kautta, kun nuoret sairastuvat. Harmi, että nyt on vastakkain 
koulut ja uimahalli (käyttäjät ihan oikeasti kaikista ikäluokista). Olisin laittanut mielummin, jonkun muun 
urheilupyhätön siihen vastatusten. Toivottavasti. Uimahallin suunnitelmat ennemmin vaikka siirretään, kuin 
tehdään jokin torso korjaus systeemi. 

- korjataan tarvittavat, riittävän pienet luokkakoot. maaseudun kouluja tarkastellaan kriittisesti (kuljetukset yms 
asukkaille ilmaisia palveluita, eihän taajamassa asuviakaan lapsia kuskaa kunta kouluun) maaseudulla 
asuminen osalle arvovalinta, itse pitäisi pystyä hoitamaan liikennöinti yms. jos sinne muuttaa ilman maaseudusta 
tulevaa toimeentuloa 

- Tulevaisuudessa tulee erittäin kalliiksi kaupungille hoitaa homeisissa rakennuksissa työskentelemään ja 
opiskelemaan joutuneet asukkaat, jotka ovat sairastuneet. Ehdottomasti pitäisi hoitaa kuntoon rakennukset, 
joissa työskentelee suuri joukko kuntalaisia. Ei pidä tyytyä pelkkiin pintakorjauksiin vaan tarvittaessa 
huonokuntoiset rakennukset tulee repiä maantasalle ja rakentaa uudet tilalle. 

- Koulut kuntoon! Kyläkoulujen säilyttäminen tärkeätä! Partala myös, koska siellä on lapsia. Kouluverkon 
monimuotoisuus tärkeätä turvata. Näin tarjotaan vaihtoehtoja lapsille ja perheille. Myös hyvää mainosta 
kaupungille! Sanojen ohella tarvitaan tekoja! 

- Iisalmi koulutuskaupunki, kasvun ja kehityksen perusta luodaan täällä omassa opinahjossa. Selvästi suurempi 
panostus koulumaailmaan kaikilla tasoilla (rakennukset, opettajien koulutus, rekrytointi, sivistystoimen 
johtaminen...) on kaupunkimme tulevaisuuden yksi kulmakivistä!  Ei otollinen ilmapiiri synny itsestään, on 
katsottava rajojemme ulkopuolelle, lähiyliopistot, sivistyksen kehdot uudet kasvatuksen tuulet on otettava 
rohkeasti suurennuslasin alle. Nyt ei ole niin, säästetään, höylätään, tingitään on sivistystoimenkin ohjenuora 
kaikkeen. Ämpäri pois päästä, katse laaja-alaisemmaksi, tulevaisuus syntyyn tämän päivän tekemisistä! 
Motivoituneet ammattilaiset yhdessä suunnittelemaan ja luomaan meidän tulevaisuutemme. Meidän nykyiset ja 
tulevat iisalmelaiset, suurimmalta osaltaan ovat meidän kouluissa jo nyt. Niitä meidän pitää valmistaa, niin että  
kaupunkimme menestys tulevaisuuden haasteissa on entistä parempi.  
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Tavoitteet ja päämäärät on asetettava paljon korkeammalle kuin vain säästämisessä jä höyläämisessä! 
Lähestymistapaa on muutettava, mitä voimme tehdä näillä varoilla!  Arvot esille kaikilla tasoilla ja koulumaailma 
sille kuuluvalle tasolle. Ilman sivistystä ei ole järkeä! 

- Haluaisin, että Iisalmi profiloituu lapsille ja nuorille turvallisena ja terveet koulurakennukset tarjoavana kuntana. 
Päiväkodit ja suuret koulut pidetään viihtyisässä ja hyvässä kunnossa, pienet yksiköt lakkautetaan. 

- Kouluja ei tulisi lakkauttaa. 
- Koulujen kiinteistöt tulee olla kunnossa !! 

Ihmetteln suuresti miten rakennukset homehtuvat. Onko rakkennus valvonnassa parantamisen varaa ? 
- Homekoulujen perusparannukset ja myös riittävä määräraha pienempiin vuosikorjauksiin. 
- Kauppis-Heikin koulu remontoitava tai rakennettava uusi yläaste. Lyseon tilat vain lyseon opetukseen 

(iltaopetusta lukuunottamatta) 
- - Lähikoulujen säilytys (esim Partala). On varma houkutus isoista kaupungeista koulutuksensa hakeneille 

vanhemmille että lapset pääsevät pieneen ja sitä myötä turvallisempaan kouluun.  
- Koulujen korjaus kaiken muun edelle; Jos sairastutamme kasvavan polven, ei ole kohta olemassa mitään muita 
kuin sairaita vanhuksia ja lapsia. Mikään ei ole tyhmempää kuin pilata tulevien veronmaksajien terveys ja sitä 
myötä tulevaisuuden Iisalmi. 
- Koulukyyditysten järkeistys, ettei tulisi turhan pitkiä odotus aikoja. Itse muistan että yläasteella ei jaksanut 
opiskella (kostautuu vielä nykyäänkin) kun koulumatkoihin meni aikaa 1,5h suuntaansa, vaikka suoremmalla 
reitillä olisi selvinnyt puoleen tuntiin. Oli yksinkertaisesti niin väsynyt ettei läksyihin jaksanut enää iltaisin 
keskittyä. 

- Koulurakennusten korjaukset elintärkeitä, niihin on löydyttävä määrärahoja. Toivoisin kyläkoulujen säilyvän, sillä 
opiskelu on niissä laadukkaampaa ja se vaikutta kovin myös maaseudun aktiivisuteen. 

- Kauppis-Heikki ja Kankkulan koulut kuntoon heti! Kauppis-Heikki säilytettävä myös yläkouluna.  
Kirkonmäelle suunnittelussa mukana oleva yläkoulu-kampus idea on tuhoon tuomittu ajatus. Tarpeetonta 
rasitetta koululaisille seikkailla päivän / viikon mittaan talosta toiseen tuntien perässä. 

- Partalan koulu säilytettävä, Kilpijärveltä ym. lisäoppilaiden kuljetus 
 

kulttuuripalvelut, matkailu ja tapahtumat 
- Markkinointiin kiinnitettävä huomioita. Nuorisolle suunnattuja tapahtumia enemmän. 
- Jatketaan samaan malliin. 
- Kulttuurikeskus todella mahtava paikka ja paljon mielenkiintoisia tapahtumia. Se mitä Iisalmesta puuttuu on se, 

että ei ole paljon paikkoja, joissa esiteltäisiin maalaustaidetta. 
- Tapahtumia nuorille aikuisille. 
- Iisalmessa on riittävästi kulttuuritapahtumia.  Kesän toritapahtumiin voisi kehittää joitain uutta. 

Kaupungissa asuville nuorille kannattaisi tehdä ideointikysely tapahtumien uudistamisesta, ja kehitellä 
tapahtumia vastausten pohjalta. 

- maltillisesti 
- Kultturikeskukseen lisää huippuartisteja esiintymään, muutama vuosi sitten oli hyvä Anna Eriksonin konsertti. 

Kiitoksia hienoista toritapahtumista ja muista tapahtumista/kilpailuista, toivottavasti jatkossakin on yhtä hyviä 
tapahtumia. Yksi ystävä kävi kesällä kylässä, silloin kun soi Jatsi torilla, oli Iisan synttärit ja Vetouistelun SM 
-kisat. Hän oli ylättynyt kuinka paljon täällä on erillaisia hienoja tapahtumia, ei Varkaudessa koskaan mitään 
tapahdu. 

- Mikäli Venäjän viisumivapaus toteutuu, silloin venäläisturismiin pitää panostaa, mutta muuten, en näkisi että 
kaupungin tulisi käyttää suuria summia turistien houkutteluun. Iisalmessa ei ole suuria matkailukohteita, eikä niitä 
tule rakentaa, vaan pyrkiä pelaamaan niillä mitä on (Koljonvirta, kesäinen Iisalmi, tapahtumat). 

- Matkailustrategia näyttäisi keskittyvän savolaisuuteen ja jonkinlaisen "junttihuumorin" ympärille. Mielestäni 
Iisalmella olisi paljon tarjottavaa myös ns.korkeakulttuurin puolella. Mm.Torstaiklassiset-sarja on tuonut 
merkittäviä klassisen musiikin taitajia esiintymään Iisalmeen. Lisää tällaisia! Iskelmämusiikkia on jo liikaa. 

- kulttuuristakin tulee maksaa jos haluaa niin joutuu maksamaan tapahtumistakin 
- Kulttuuripalvelut eivät ole tarpeellista kenenkään hyvinvoinnille. Nämä unohdettakoon tiukan taloustilanteemme 

aikaan. Matkailun kehittämiseen voidaan kannustaa alueen yrityksiä, mutta kaupungin ei tarvitse sitoutua suurin 
määrärahoin yksityisten ihmisten elinkeinoon. Tapahtumia on hyvä järjestää, mutta kustannuksia on tarpeen 
jakaa enemmän yrityksille, kun kaupungin kassasta. 

- Kulttuuritalon näyttelyn pitäisi olla auki myös viikonloppuisin, jolloin turistit ovat liikenteessä ja oma väkikin 
vapaalla.   
Joen rannalle houkuttimia turisteille.  Maailmalla elämä yleensä keskittyy veden läheisyyteen, se on kiehtova 
osa kaupunkia.  Rantakahvilat ja rantakadut ovat suosittuja ajanviettopaikkoja. 

- Kiitettävästi tarjontaa. 
Näyttelyiden olisi oltava auki vi-loppuisin, jolloin turistit kulkevat ja omilla asukkailla aikaa. 
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- kunnossa  
Kuopion seudun markkinointi on varmasti parempi kuin pelkäästään Ylä-Savon markkinointi 
Koljonvirran historia varmasti hyödynnettävissä entistä paremmin 

- miksi annetaan yrittäjien pilata tapahtumia, huonolla käytöksellään. Monet rompemyyjät jätti tulematta... Huono 
kello kuuluu kauas.  
Mukava kun tori on saanut eloa. 

- Linja-autoaseman siirto rautatieasemalle ei tarpeen.  Junia kulkee vähän ja linja-autojen 
parkkeeraamiseen ei siellä ole sen enempää tilaa.  Nykyinen paikka keskeinen. 

- Kirjaston lehtilukusaliin lisää erilaisia lehtiä. 
Enemmän erilaisia musiikkitapahtumia vaikkapa torille: heviä, punkkia tai vaikka hip-hoppia ja räppiä, eikä aina 
pelkästään jotain väsynyttä humppaa tai muuta tanhuamista. 

- Meillä on loistava kulttuuritarjonta, kiitokset! 
- Hyvää olleet mm torstai klassiset. Kirjastopalvelut hyvät. Aukioloaikoja ei voi supistaa.  Laadukas vuotuinen 

kulttuuritapahtuma talviajalle. Iisalmi tietoisuutta lisättävä. 
- Kulttuurikeskuksen ylläpito, paikallisten järjestäjien tukeminen tapahtumajärjestelyissä. 
- Artisteja esiintymään. Ei vain Iskelmää vaan tapahtumia nuorille aikuisille. 
- Markkinoida Iisalmea kaikkien mahdollisten tapahtumien /messujen järjestämispaikkana 
- Torin aluetta tulee kehittää rakentamalla mm. laajasti katetut myyntialueet. Samalla mm. pienravintolan 

kausilupia tulee ottaa kyttöön. Torilla voisi toimia useampi  20 -30 paikkaisia kesäravintoloita 
- Kaupunkiin lapsille ja nuorille kulttuuripalveluja ja tapahtumia lisää. Aikuisille on jo tarpeeksi. 
- Nykyiset palvelut aivan riittäviä 
- leirintäaluetta on kehitettävä lisää yrittäjien kanssa 
- Kulttuuriin panostettavat resurssit kertautuvat hyvinvointina. Asukkaiden omatoimisuus tässäkin. 

Matkailuyritysten yhteistyössä edelleen parantamista. Maakunnallinen yhteismarkkinointi. 
- Iisalmeen pitäisi saada enemmän ilmaistapahtumia, etenkin kesäksi. Ylä-Savolaisia bändejä , laulajia, 

koomikkoja, tanssiesityksiä ja laulattajia esiintymään torilavalle viikonloppuisin ja kesäiltoina. Torin ympäristöön 
pitäisi kesäisin järjestää lisää tapahtumia tyyliin Iisalmen Yö-triathlon, Kevyt-Olo viikonloppu, oikeat Markkinat 
kerran kuukaudessa, jne. Tavallista toritoimintaa tulisi olla jokaiselle viikonpäivälle. Tänä kesänä ydinkeskusta ja 
torielämä heräsi kunnolla henkiin pariin otteeseen, esimerkiksi heinäkuun lopussa Kevyt-Olo päivinä, 
kiihdytysajojen, Yö-triathlonin ja missikisojen sekä karaokekilpailujen aikaan. Liikennepuistoon voisi järjestää 
vanhojen autojen näyttelyn jollekin viikonlopulle. 
Nuorille pitää myös mahdollistaa lisää tapahtumia, ei yksi Rokkiset kesässä riitä. Mikäli ihmiset halutaan pitää 
Iisalmessa ja saada uusia asukkaita paikkakunnalle, niin tapahtumia täytyy olla paljon enemmän kuin nykyään. 
Koljonvirran leirintäalueen ja Mansikkaniemen oheen voisi kehitellä vaikka minkälaista oheistoimintaa matkailun 
kehittämiseksi. 
Iisalmen hölkkä olisi myös yksi erinomainen ihmisiä liikuttava tapahtuma, sekä perheliikuntatapahtuma jossa 
voisi olla esimerkiksi jotain rasteja joita pitäisi pystyä suorittamaan.  
Pienille lapsille ja lapsiperheille voisi Iisalmeen kehitellä seikkailupuiston yhdeksi käyntikohteeksi. Tähän voisi 
varmasti tutkia eri mahdollisuuksia, että voisiko olemassa olevia kohteita jotenkin hyödyntää vai lähteäkö 
tekemään kaikki alusta. Esimerkiksi olisiko mahdollista lähteä laajentamaan Runnin Peikkometsää, Lasten 
Liikennepuistoa, PEMO:n aluetta, Koljonvirran aluetta, tms. 
Yksinäisille, leskeksi jääneille tai muuten seuraa kaipaaville ikäihmisille pitäisi pystyä järjestämään 
mahdollisuuksia iltamatapahtumille joihinkin kaupungin tiloihin. Paikalle voisi tuoda maistiaisiksi esimerkiksi 
kesän satoa, käsitöitä, yms. 
Kannattavia tapahtumia järjestettäväksi kesäksi Iisalmeen olisi esimerkiksi joka kesänä samoihin aikoihin 
ajettava Iisalmen Yöpyöräily tai Ylä-Savon ympäriajo, jossa voisi olla kaksi eripituista pyörälenkkiä. Lyhyempi 
voisi olla noin 100-130 kilometriä ja pidempi noin 200-240 kilometriä, jotka kiertäisivät ympäri Ylä-Savoa ja lähtö 
sekä maali olisivat Iisalmen torilla. Osallistumismaksu voisi olla jotain 20-30 euroa ja palkinnoksi jokainen 
osallistuja saisi jonkun muistolätkän. Tästä tulisi varmuudella kannattava perinnetapahtuma ja toisi satoja 
matkailijoita ympäri Suomea. Tapahtuman markkinointia on helppoa tehdä pienellä vaivalla koko Suomen 
laajuisesti. Iisalmen elinkeinoelämä ja hotellit saisivat paljon lisätuloja. 

- Avustuksilla saadaan niin haluttaessa paljon aikaan pienillä euroilla. Pohtikaa onko avustusmenettelynne 
parhaat mahdolliset vai onko niissä kehitettävää (kaikki kaupungin tavat tukea 3. sektorin toimijoita). 

- Hyvällä tolalla. 
- enemmän toistuvia palveluita, ei niinkään iltatilaisuuksia yms. kertatilaisuuksia 
- Kuntalainen tarvitsee yhtälailla kulttuuri- ja liikuntapalveluita, joiden tulisi olla samalla viivalla. Kaupunki on 

satsannut paljon liikuntapaikkoihin. Nyt on oikeudenmukaisuuden nimessä kulttuurin vuoro. Kulttuurikeskusta 
tulisi seuraavaksi kehittää kuunnellen siellä toimivien tarpeita. Hallintopuoli tulisi siirtää kulttuurin tieltä.  
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Teatterit ovat saaneet aika ison osan ja ison roolin. Muitakin toimijoita kaupungissa on ja tarvitaanko edes kahta 
teatteria tämänkokoisessa kaupungissa? Yksi teatteri ja pienempi tuki riittäisi. 

- Kohtuudella tiukan taloustilanteen aikana 
- Matkailun kehittäminen on ollut heikkoa viime vuodet. Tulisi panostaa matkailuvalttien kehittämiseen ja 

markkinointiin. Dynamisutta kaivataan! 
- - Kaupungin kulttuurikeskus on loistavasti toimiva; siellä järjestetään jokaiselle jotakin-periaatteella ohjelmaa, 

joten toivottavasti sama suunta jatkuu, ja ohjelmistot säilyvät yhtä monipuolisena.  
Lisäksi ohjelmista löytää todella helposti infoa, joten silläkin jo asiakkaita houkutellaan. 
- Matkailijoiden saaminen; Koljonvirran kehitys todella suuri asia. Näkisin kolmen vuoden päästä siellä suuret 
taistelut ja tuhansia katsojia, on niin mahtava miljöö ja historia, että kaupungin on todella fiksua lähteä sitä 
tukemaan/kehittämään. 
- Porovesi risteilyt; Tuskin hirveän hankala järjestettävä, järveltä kaupungin näkee aivan uusin silmin myös 
paikalliset asukkaat. Ja Olutmestarin kanssa tuskin vaikeaa järjestää risteily-menuuta, kaikillahan sitä nälkä jo 
tulee järvellä ollessa. Ja opas mukaan kertomaan kaupungin historiasta ja järveltä näkyvistä rakennuksista. 
- Tapahtumat samalla lailla limittäin muiden lähikuntien kanssa kuin nykyäänkin. Ihmisiä ei riitä samana 
viikonloppuna joka paikkaan, joten järkevää olla yhteistyössä lähikuntien kanssa. 
- Vetonaula Oluset menettää vuosi vuodelta uskoaan, kun Olvin tehdas on vieressä eikä ko tehtaan juomia saa 
ko alueelta muuten kuin jonottamalla tunnin. Siihen on pakko saada muutos tulevina kesinä, luulisi muuten 
porukan jättävän bileet väliin. Tai sitten nimen muutos, asiakasta harhaanjohtava nykyään kun olusta ei saa 
kumminkaan. 
- Yleensä kaipaisi tapahtumia keski-ikäisille aikuisille. Perheille, lapsille, nuorille ja vanhuksille kyllä riittää jos sun 
minkälaisia kissanristiäisiä, mutta mikään taho kaupunki mukaan lukien ei huomioi 25-45 vuotiaita työssä käyviä 
lapsettomia asukkaita. Edes kerran vuodessa olisi joku kohdennettu tapahtuma ko ikäisille, tai ko ryhmää 
tuettaisiin muutoin. 

- Matkailuun panostettava kovasti, hyviä tapahtumia on, niiden mainostamiseen vielä enemmän panosta. 
- Kultturipalveluista tingitään sos. ja terv.palveluiden hyväksi. 
- Harkintaa! 
- Toimii kiitettävästi jo nyt 
- Satamasta voisi vuokrata soutuveneitä 

 
kuntatalous 
- Lapsiperheiden palveluista ei tulisi karsia 
- Ei ole varaa tuhlata. Kunnan perustehtävään löydettävä rahat. 
- :/ 
- Rahan käytössä tulisi asettaa etusijalle todella tarpeelliset asiat, kuten kuntalaisten terveys- ja hyvinvointi.  Kun 

rahaa on vähän käytettävissä, hallinnosta pitäisi karsia pois kallispalkkaista johto- ja väliportaan johtohenkilöstöä 
- tai ainakin heille tulisi esittää palkanalennusta siihen saakka, kunnes talous saadaan korjattua. SOTEn 
talousarviosta ja rahankäytöstä tulisi karsia kaikki "löysät" pois. Kaupungin kiinteistöjen energiasyöpöt tulisi 
poistaa, esim. vaihtamalla lamput led-valoiksi, uusimalla lämmitysjärjestelmiä, vaihtamalla ikkunat 
lämpöikkunoiksi. 

- veronkorotus 
Virkamiesten on oltava rehellisiä ja puolueettomia valmistelutyössään. Ei kiristystä lehtikirjoitusten ja 
vastakkainasettelujen avulla, kuten Partalan koulun kohdalla on käynyt. 

- Talous plussan puolelle. 
- Avoimuutta kuntatalouden suunnitteluun! 
- Haluaisin, että lasten ja vanhusten hyvinvointi olisi etusijalla. 
- ruuvit tiukalle varsinkin pyrokratialle ja lässyn lässyn viroille terve järki riittää 
- Kuntatalouden hoidossa on tarpeellista pitää mielessä, että ensin hoidetaan kaupungin asukkaiden hyvinvointiin 

vaikuttavat asiat kuntoon ja vasta sen jälkeen vapaa-aikaan liittyvät asiat. Määrärahojen jakoa on syytä miettiä 
todella tarkasti! 

- maksan mieluusti enemmän veroja, jos palvelut pysyvät 
Voisiko osan menneiden vuosien tuloista käyttää nyt? Sähkölaitoksen myynti ainakin tuotti aikoinaan sievoisen 
summan. 

- Oikeesti turhat menot pois. 
- Saatava lisää veronmaksajia eli yrityksiä, ja jos tämä ei onnistu niin kunnallisveroa korotettava. 
- Rahan tuhlaaminen toimivien ja ehjien katujen "korjaamiseen" lopetettava.  

Kaupunginhallituksen ei myöskään tarvitse matkustaa minnekään Ranualle asti, vai missä se nyt olikaan, 
pitämään niitä kokouksiaan. Ei ainakaan verorahoilla. 
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- Talous on miinuksella ja sen vuoksi rokotetaan koululaisia, miksi? Miksei rokotettaisi vaikka kunnan virkamiehiä, 
pienempi palkka ja kokouspalkkiot pois tai ainakin pienemmäksi, siinä jo säästyisi rahaa koulujen korjauksiin. 
miksi "kunnostetaan" toimivia ja hyvä kuntoisia katuja? miksi poltetaan katuvaloja yötäpäivää? Alettaisiinko 
säästämään näistä turhakkeista ja laitetaan kuntoon tärkeimmät ensin eli ne koulut ja lapsiperheiden asiat. 

- Tiedämme taloustilanteen, mutta lapsiperheiltä ja nuorilta ei saa viedä vähäisiä tuloja. Lapsista ja nuorista ollaan 
huolissaan, mutta nykyinen kuntatalouspolitiikka ei anna aihetta uskoa parempaan tulevaisuuteen. 

- Talous pidettävä tasapainossa. Max vero% 20.50. Kuntaliitokset nopeasti tai ei tehdä ollenkaan. 
Palvelukeskusten hallinto ja taloudenhoito yhteen yksikköön 

- Positiivinen taloustilanne varmistettava - mieluummin tuottavuusparannuksilla ja täsmäleikkauksilla kuin 
veronkorotuksilla! Myös palveluiden käyttäjiltä voi periä suurempia maksuja. 

- Peruspalvelut kuntoon ennen hölynpölyjä 
- Pitää se + puolella 
- Kaikessa toiminnassa tulee huomioida käyttökustannukset. mm. tienvarsiparkit on todella hankalia pitää lumesta 

vapaana ja tulee käymään niin, että lumiralli vaan pahenee keskustan alueella. Samalla jätetään vanhoilla 
omakotialuilla lumet kokonaan ajamatta. Tiet ja portinsuut on tukossa ja kellareihin tulee vesivahinkoja 
sulamisvesistä. 

- Lapsista ei pidä säästää. 
- Organisaaatioista löysät pois.  Rahaa suunnattava ensin kuntalaisten terveyden, turvallisuuden ja hyvinvoinnin 

turvaamiseen sekä liikkumiseen tarvittavien väylien kunnostamiseen.  Turhat torin ja katujen kiillotukset pois. 
- sotemenot pitäisi saada kuriin ja ylä-savon kuntia yhteen 
- Veroja voidaan korottaa maltillisesti. "Kuoliaaki säästämistä" ei saa tapahtua. 
- Kuntatalous pitäisi hoitaa monitahoisemmin kuin mitä nykyään tehdään. Missä on se uuden kaupunginjohtajan 

suurella äänellä mainitsema "Tiheän kamman” käyttäminen Iisalmen menojen tarkasteluun? Iisalmen 
kaupunkikonsernissa on paljon turhia ja tehottomia ”suojatyöpaikkoja” jotka pitäisi karsia saman tien, näistä 
koituisi paljon säästöjä. Monia julkisia tehtäviä voitaisiin myös yhdistää. Näin tehdään monilla järkevästi toimivilla 
paikkakunnilla. Viimeksi Jyväskylä ja Kouvola ilmoitti karsivan kaikki tuottamattomat suojatyöpaikat. Tällöin 
vältyttäisiin roimilta veronkorotuksilta. Iisalmessa tuloverorajan kipupiste menee 20%. Iisalmi ja koko Ylä-Savo 
tulee kokemaan suuren väestökadon, mikäli tuloveroprosentti nousee yli kipurajan ja paluumuuttajia ei tarvitse 
silloin odotella.  
Mikäli Iisalmeen halutaan lisää uusia asukkaita ja paluumuuttajia, niin tällöin Iisalmen elinkeinoelämän on 
pystyttävä tavalla tai toisella tarjoamaan vakituiset työpaikat perheen molemmille osapuolille. Määräaikaiset ja 
halpatyöpaikat eivät houkuttele ihmisiä Iisalmeen. Ensimmäisenä Iisalmen on tavoiteltava ihmisiä 20000–60000 
väestöluokan kaupungeista ja entisiä Iisalmelaisia, koska he ovat potentiaalisin väestöryhmä. Ihmisiä 
kasvukeskuksista Iisalmen kaltaiseen kaupunkiin on lähes mahdotonta saada, koska Iisalmella ei ole vielä 
mahdollista tarjota samoja palveluita kuin on kasvukeskuksilla. Sen jälkeen voidaan houkutella ihmisiä 
kasvukeskuksista, kun Iisalmi on nostanut itsensä nykyaikaiseksi ja kaikilta osilta turvalliseksi ja viihtyisäksi 
kaupungiksi jossa on kaikki palvelut kunnossa sekä kattava elinkeinorakenne. 
Elinkeinoelämän rakenne on saatava laajemmaksi, jotta kaikenlaisille työntekijöille saadaan työpaikkoja. Veroja 
saadaan paljon paremmin kerättyä kaupungin kassaan, kun elinkeinoelämä on monipuolinen kuin korkealla 
tuloveroprosentilla matalapalkka-alojen työntekijöiltä ja metalliteollisuudelta, jonka varaan ei pelkästään alueen 
elinkeinoa voi laskea.  
Luotettava ennustettavuus vaatii laajapohjaisen elinkeinorakenteen. Muuten tämä johtaa eittämättä siihen, että 
Iisalmen palvelutuotantokyky heikkenee entisestään ja kuntaverotus kiristyy jatkossakin, eikä julkinen talous 
tasapainotu. Elinvoimaisuus päinvastoin kärsii. 
Iisalmi on tehnyt 1980-luvun jälkeen katastrofaalisia virheitä, joita pitäisi korjata mahdollisimman paljon nopealla 
aikataululla. Nyt näköalattomalle kapeaan putkeen katsomiselle pitäisi tehdä stoppi. Tarvitaan laajaa ja luovaa 
pitkän aikavälin näkökulmaa. Menneeseen ja ainoastaan tähän aikaan katsomiselle ei ole varaa, vain 
tulevaisuuteen voidaan vaikuttaa. Nyt täytyy pitää hyvää huolta nuorista ja lapsiperheistä, jotka ovat Iisalmen 
tulevaisuuden voimavara. Heitä ei ole enää varaa päästää pois, kuten virheellisillä päätöksillä on tehty 1970- ja 
1980-luvun nuorten kohdalla. 

- Panos-tuotos-ajattelua myös kuntapalveluiden suunnitteluun, älykkäitä yhtälöitä kehiin. Esim. ennaltaehkäisevän 
toiminnan säästöt > korjaavan toiminnan kustannukset. Älkää säästäkö tyhmästi. 

- Veroprosenttia voi vaikka nostaa, että kuntalaiset saa tarvitsemansa palvelut. Miten ylä-savoon saataisiin 
oikeanlainen me henki niin, että nuoriso tuntisi, että tänne kannattaa palata, kunhan on käynyt vähän maailmaa 
kattomassa muualta käsin. Tämä ei ole maailman napa, mutta hyvä paikka lasten kasvaa.  
Iisalmi on hoitamut yrityspolitiikkaansa hyvin. Meillä on monta jalkaa, joilla talous lepää. Harju osasi sen puolen 
ehkä Ponssea lukuunottamatta. Toivottavasti uusi Ronkainen hoitaa hommaa ainakin yhtä hyvin. 

- voidaan vaikka nostaa veroprosenttia, ettei velkaannuta 
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- Veronkorotuksia ei pidä pelätä: jos halutaan pitää kiinni palveluista, niistä on kuntalaisten maksettava. Jos veroja 
ei koroteta, palveluista karsitaan. Missään tapauksessa ei ole oikeudenmukaista maksattaa kunnan palveluita 
sen työntekijöillä (kuten Sonkajärvi tekee). 

- Veroprosenttia pitäisi nostaa! 0,75 yksikköä sopiva määrä; kaikki kaupunkilaiset osallistuisivat kuntatalouden 
korjaamiseen ja palveluiden maksamiseen. 

- Olisin valmis veroprosentin nostoon, mikäli vanhukset saavat sillä hyvän, haluamansa hoidon. 
- Kuntataloudessa tulisi pystyä nollabudjettiin. Tilanne on haastava, mutta työpaikkojen pitäisi säilyä, eikä 

veroprosenttiakaan saisi kohtuuttomasti korottaa. 
- Säästöjä ei pitäisi kohdentaa lapsiin,vanhuksiin. Lasten päivähoito silloin jos jompi kumpi huoltajista on kotona, 

pitäisi järjestää kerho toimintana tms. 
- Peruspalveluiden (terveys-ja sosiaalipalvelut ja koulutus sekä infrastruktuuin ylläpito) takaaminen ensisijaista. 

Kun ne on taattu, vasta sitten varoja muuhun. Taloudenpito kodeissakin on hunningolla, jos varat suunataan 
esisijaisesti muuhun kuin perustarpeiden tyydyttämiseen. 

- - Talouden tasapainotus tulee olemaan haaste, joka ei ole uutinen kenellekään. Taloutta ei koskaan saada kuriin 
jos työnnetään rahaa hukkaan esim louhenkadun kiviin, kun katu oli muutoinkin toimiva. Ei kannata tehdä 
"keskusta kehityksen" puitteissa turhia rahan meno päätöksiä, vaan ohjataan nekin rahat esim koulujen 
korjaukseen, tai huonompi kuntoisiin teihin. Ei esim Louhenkadun/Riistakadun kävelöistä/autoilijoista 
remonttirahoja takaisin saa eikä niistä ole kaupungille mitään tuloja. 
Priorisointi on ykkös juttu, kaikki rahat ennaltaehkäisevään perhe-,päihde-,kuntoutus yms työhön, jolloin 10 
vuoden tähtäimellä saadaan jotain tulostakin aikaiseksi. Työssäkäyvien kulujen helpotus tavalla tai toisella, jolloin 
rahaa jää yksittäisellä ihmisellä enemmän palveluihin käytettäväksi. Ei auta jo muutenkin tiukalle kiristettyä 
työikäistä väestöä painostaa verojen yms maksujen kiristämisellä, siitä ei tule kuin lisää soten mielenterveys 
kustannuksia pitkällä tähtäimellä. 
- Kaupungin tulot ja menot eriteltyinä julkisiksi, mihin rahat oikeasti menevät ja mistä niitä eniten tulee. Näin ollen 
varmasti kuntalaisilta tulisi ehdotuksia missä voitaisiin säästää. Mistäänhän ei kenenkään mielestä saa säästää, 
mutta miksi ei järjestettäisiin äänestystä mikä oikeasti on kaupunkilaisille tärkeintä, mihin minä haluan eniten 
verorahojani kohdentaa. Näin valtaosa väestöstä päättäisi oikeasti mitkä kaupungin palvelut pitää säilyttää 
ennallaan, ja mistä on vara tinkiä. Kaikki ei ole koskaan tyytyväisiä, mutta jos suurin osa on niin se on 
demokratiaa. 

- Toivon, että talous saataisiin kuntoon ja kaupunkilaisilta ei vietäisi pois tärkeitä asioita urheilun tai koulutuksen 
saralta. 

- Harkintaa! 
 

liikenne, joukkoliikenne ja kadut 
- Sivuteiden kunnosta huolehtiminen! 
- Pyöräreitit kuntoon ja pyöräily helpommaksi ydinkeskustassa. 
- Ihmettelen miksi Haukiniemen pallokenttien päässä oleva parkkipaikka on melkein aina tyhjillään. Samaan 

aikaan rantaan menevän tien pientareet on täynnä pitkin poikin autoja ja varsinkin lentopallokentän viereinen 
nurmikko on parkkipaikkakäytössä. Onko tämä luvallista? Tavalliselle koiran kanssa tallustajalle on kyllä tarkat 
ohjeet miten kuljetaan ja jopa "kiertotie" koiran kanssa ulkoileville. 

- Katujen peruskorjauksiin, uusiin päällystyksiin enemmän resursseja! 
- Katujen kuntoon tulee kiinnittää huomiota ja pitkään lykkäyslistalla olleet kohteet tulee toteuttaa 
- Kaupungin asukkaista suuri osa on ikääntyneitä ja ko. väestönosa tulee jatkossa lisääntymään. Pyörä- ja 

kävelyteiden pinnat tulisi korjata sellaisiksi, että  liikkuminen kompastumatta on turvallista myös ilman 
apuvälineita.  
Paikallisliikennettä tulisi lisätä eri kaupunginosien välillä siten, että on mahdollista asioida keskustaajaman 
ulkopuolelle sijoittuneissa tavarataloissa/marketeissa tarvitsematta odottaa seuraavaa bussikyytiä tarpeettoman 
kauan. 

- kuntoon 
- Katuja kunnostettava vähitellen, vaikuttaa negatiivisesti kaupunki kuvaan, jos huonossa kunnossa. 
- Kiitoksia jo etukäteen Riistakadulle tulevista puista, kaunistavat maisemaa entisestään.  
- Joukkoliikennettä lisää - myös haja-asutusalueille. 
- Hienoja uusia kävelykatuja sun muita koristuksia ei tarvita, vaan tulisi mieluummin tarkistaa katujen kunto paljon 

ajetuilta katuosuuksilta kuten Eteläntie, Sankarinkatu, Karjalankatu... Paikoin teiden kunto melko huono. 
- paikallisliikenne takaisin vaikka kunnan toimesta ensimmäisen työpaikka liikenne ja koko kunnan alueella 
- Jokainen taitaa suunnilleen päästä kulkemaan keskustassa jalan, autolla ja pyörällä. Sivukylien liikenteeseen 

sen sijaan olisi tarpeen kiinnittää huomiota, ensisijaisesti koulukuljetusten toimivuuteen. Pysäkkikatokset 
tarvitaan ehdottomasti jouduttaessa odottamaan pitkiäkin aikoja koulukyytiä.  
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Toissijaisesti taksi- ja linja-autovuoroja on syytä tarkastella kriittisesti, ettei lasten tarvitse odotella turhan takia 
koulun päättymisen jälkeen pitkiäkin aikoja. 

- Katujen ja teiden kunto jokseenkin tärkeä asia, mutta maalaisjärkeä on lupa käyttää kaupungissakin. Ei 
hyväkuntoisa katuja (esim. Louhenkatu) ole mitään järkeä repiä auki ja tuhlata suuria rahamääriä sen uudelleen 
rakentamiseen. Varmasti kuoppaisempiakin katuja/ teitä kaupungista/kyliltä löytyisi. 

- säilyttäkää edes nykyinen taso 
- Pitäs saaha tietoo miks niitä katuja oikeesti auvotaan ja laitellaan kiviä uudestaan järjestykseen. onko ollut aivan 

välttämätöntä, niillekkin rahoille olisi muuta käyttöä. 
- kts. ed. 
- Katuja pällystettävä. Peltosalmen kadut karmeassa kunnossa. 
- Savonkatu säilytettävä ennallaan. Ei yksisuuntaisuutta eikä kävelykatuhömpötyksiä. Ei enää turhia 

katuremontteja, eli ehjien katujen mylläämistä, vaan rahat käytettävä järkevämmin tärkeämpiin kohteisiin. 
- Mielestäni liikenne toimii ja kadut on hyvässä kunnossa. Joukkoliikennettä en ole käyttänyt joten siihen en ota 

kantaa. 
- Toimivat ovat, mutta seuraavan kerran kun katuja uusitaan, ne tulee tehdä niin huolella ja niin että niitä ei tarvitse 

joka ikinen kesä uudestaan korjailla. Voi olla kustannuskysymys, mutta jos tehdään vähän kalliimmalla, luulisi 
että ne kestävät myös pidempään. 

- Katuinvestoinnit jäihin muutamaksi vuodeksi. Ainoastaan rikkoutuneet kohdat korjataan. 
Talvikunnossapitoa ei saa heikentää. 

- Kadut pidettävä kunnossa, tässä en näe suuria puutteita taajama-alueella 
- Kadut pidettävä kunnossa. Esim Savonkatu rautatieasemalta keskustaan ei ole niin siisti kuin voisi olla. 

Katu antaa junalla tulevalle matkustajalle epäsiistin kuvan.  
Myös vesakoituminen kaupungin sisääntuloväylillä ei kivan näköistä > vuosittaista risujen puuston harvennusta. 

- Ns vanhojen omakotialueiden katujen lumi ja harjauskunnossapitoa on parannettava. Esim. sankarinniemen 
alueella (sankarinkatu/asevelikatu/paloistenkatu) katupöly vaivaa puoleen kesään, koska katuja ei pestä 
hiekkotushiekan poiston jälkeen. Keskustassa kyllä hangataan katuja, vaikka siellä liikenne liikkuu hitaammin. 

- Jalkaisin/ polkupyörällä liikkuville pitäisi saada keskustassa ja sen ympäristössä turvaa ja sujuvuutta!  Autot 
esim. Pohjolankadulla ja Karjalankadulla ajavat välittämättä suojatielle odottavista ihmisistä. Jos joku 
pysähtyykin suojatien eteen, ajavat muut pysähtyneen vierestä ohi! Liikennevaloja ja/tai korotettuja suojateitä 
lisää Pohjolankadulle ja Karjalankadulle! 

- Liikkumiseen tarvittavien väylien kunnostaminen, mutta  torin ja katujen kiillottaminen pois. 
Keskustaan enemmän paiokallisbussiliikennettä. 

- Keskusta-alueen katujen kunto oltava kohtuullinen. Iisalmesta ei saa tulla "Sortavalaa". 
Myös maaseutualueen pääteiden kunto turvattava. 

- Ydinkeskustan kaikki pienet kadut tulisi pyhittää kokonaan kävelykaduiksi tai vähintään kävelypainotteisiksi. 
Kesällä kadut tulisi ainakin sulkea kokonaan autoilulta, jolloin ihmiset voisivat liikkua vapaasti ja istahtaa kadun 
varsille terassille tai ostaa kaduille pystytetyistä kojuista marjoja yms. Näin oli aikoinaan 1990-luvulla ja se oli mitä 
parhain ratkaisu. Nyt ydinkeskustan autoliikenne ohjataan aivan käsittämättömällä tavalla. 
Riistakatu-Pohjolankatu-Satamakatu-Karjalankatu riittää henkilöautoliikenteen ohjaamiselle vallan hyvin. Pienille 
kaduille pitäisi sallia ainoastaan liikkeisiin menevä tavaraliikenne.  
Parkkipaikkoja voi tehdä moneen paikkaan, kuten Karjanlankadun ja Kauppakadun kulmaus, linja-autoaseman 
kulmaukseen, kehittää nykyisiä paremmiksi, jossain vaiheessa torinalainen parkki, jne. Linja-autoaseman tilalle 
voisi laajentaa torialuetta ja vähän lisää parkkitilaa linja-autolaitureiden tilalle. Toinen vaihtoehto on rakentaa 
ostoskeskus ja maanalainen parkkipaikka. Tämän jälkeen Linja-autoliikenteelle pitäisi rakentaa bussipysäkit 
Pohjolankadulle nykyisen linja-autoaseman kohdalle. Bussilaitureille parhaimmat ja hyödyllisimmät paikat olisi 
juna-aseman yhteydessä, josta käsin ne liikennenöisivät. Tällä hetkellä linja-autoasema ammottaa tyhjyyttään 
24/7. Vastaavan kokoista linja-autoasemaa voisi odottaa vain suurelta kasvukeskukselta. 
Liikenteen valvomiseen pitäisi kiinnittää enemmän huomiota, jotta vaaratapauksia aiheuttava ralli ja hupiajelu 
saataisiin kuriin. Tällä hetkellä vaaratilanteita saa nähdä useita viikoittain, kun etenkin pienet ja vanhat 
jalankulkijat sekä pyöräilijät meinaavat jäädä auton alle. Risteyksien ylittäminen Iisalmessa on kuin leikkisi omalla 
hengellään.  Virransillan remontin aikana ihmiset eivät osaa ajaa ollenkaan, koska heille näyttää olevan kaistan 
käyttö ja liikennevalot tuntemattomia käsitteitä. Samoin liikenneympyrässä ajaminen on aivan järkyttävää. 
Liikkuvan poliisin tulisi ehdottomasti ratsattava autoliikennettä ahkerammin. 

- Järkevää oli siirtyä pikkubusseihin joukkoliikenteessä. Mitä teemme mukulakivikadulla, jolla epämukava, mennä 
pyörätuolilla, lastenrattailla, pyörällä, kävellen jne. Ei ymmärrä meikäläinen.  
Tutvallisuutta ja joustavuutta liikenteeseen. 

- paljon korjataan ja uuttakin hyvä että rakennetaan sopivassa suhteessa 
- Tiet on hyvä pitää kunnossa, mutta kohtuus riittää. 
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- Itse pyöräilen työmatkat jolloin kevyenliikenteeen väylien auraus varsinkin aamusin on aika surkeaa. Muutenkin 

kevyen liineteen väyliin tulee kiinnittä huomiota. 
- Joukkoliikenteen kehittäminen pienentäisi liikennettä ja säästäisi luontoa. Katujen ja jalkakäytävien turvallisuus 

pitäisi taata esim. hiekottamalla niitä likukkaiden kelien aikaan. 
- - Aiemmin jo maininneena; Kävelykatupainoitteinen keskusta ihan turha toivo niin kauan kuin tori on yhtä kalsea 

kuin nyt. Louhenkadun remontti turhaa rahan hukkaamista, sillä ei saavuteta kaupungin elinkeino elämään 
mitään muutosta, mitä sillä lie haettukaan. 
- Joukkoliikenne surkeaa, ilman autoa täällä on aivan hukassa. Siksi pitäisikin kehittää pysäköinti alueita lähelle 
keskustaa, että houkutellaan nimen omaan autoilevat ihmiset tulemaan keskustaan. Kun on auto; on helpompi 
ostaa enemmän kun ei tarvitse kantaa kasseja pitkää matkaa. 
- Katuremontteihin paremmat opasteet; Mikä kaista on käytössä, muuttuneet liikenne järjestelyt tms. Tästä 
ilmoittelusta olisi voinut ottaa oppia Kuopiosta, jossa tori-remontin myötä useamman kadun liikennejärjestelyt 
muuttuivat; Niistä oli opasteet selkeästi ennen risteystä, joten oli aivan erilaista ajella mitä iisalmessa esim virran 
sillan rempan aikaan; Ikinä ei tiennyt kumpiko kaista on käytössä.. Todella surkeaa merkkien/opasteiden laittoa. 
- Kaduissa säilytettävä kohtalainen kunto, niin pitkään kun auto/pyörä/nilkka ei hajoa monttuun ajaessa/astuessa 
niin katu on hyvä. Vältetään "rippu-räppy" kunnostusta, ja korjataan sitten kerralla isompi ala. Ja turhien ja 
toimivien katujen kunnostus saisi loppua, olisi tärkeämpiäkin kohteita. Tärkeysjärjestys! Aina! 

- Katuja remontoidaan koko ajan, tärkeä aihe sekin. Mutta pohdittava on, onko kaikki remontit olleet yhtä tärkeitä 
kuin esimerkiksi koulut? 

- Julkinen liikenne säilytettävä, päivällä pikkubussien reitti tarkistettava. Jatkoyhteys-lippu, 3 kk->6 kk lippu, turhat 
ehjien katujen repimiset loputtava (Louhenkatu). 

- Enemmän paikallisia 
- Peltosalmelle voisi rakentaa liikenneympyrän 

 
liikuntapalvelut, -tilat ja -alueet 
- Uimahalli on hyvä nyt, sitä ei tarvitse uusia. 
- Ovat nyt ok. Jäähallilla ulkojään voisi kattaa. 
- Liikuntapalveluja on riittävästi ja niihin on viime vuosina paljon panostettu, hyvä niin. Nyt olisi kuitenkin jo 

huomioida muitakin asioita. 
- Hyvät tilat, tulee olla jatkossa samalla tavalla 
- Rakennettuja liikuntatiloja ja -alueita on Iisalmessa väestömäärään nähden riittävästi.  Uimahallia pitäisi kehittää 

enemmän väestörakenteen, eli ikääntyvän väestön tarpeiden suuntaan, mm.  turvaamalla kuntouintiin 
soveltuvien osa-alueiden käyttömahdollisuus ja niihin pääseminen nykyistä paremmin. 
Iisalmen keskustaajama on järvien ympäröimä.  Siksi kannattaisi hyödyntää  talvella mm. Poroveden 
luonnonjäätä esim.  auraamalla matkaluisteluun soveltuva jäärata. 

- ennallaan 
- Avustus urheiluseuroille, raha tulee takaisin nuorison ja aikuisten hyvinvointina 
- Kaikki parannukset väestönsuojan liikuntapaikoille ovat tervetulleita. 
- Liikunta on hyvällä mallilla - nyt on aika keskittyä seuraavaksi muihin aiheisiin. 
- Tällä hetkellä nämä palvelut ensi luokkaa, ei tarvitse ainakaan parannusta (esim. hiihtolatu uimahallille mielestäni 

turha). 
- liikunta on harraste siinä kun mikä muu tahansa joutuu maksamaan 
- Liikuntapalveluihin on panostettu lähivuosina jo aivan uskomattomia määriä. Tuleville vuosille ei ole mitään 

tarvetta keskittyä näihin. 
- Mm. uimahallin remontti ja laajennus siirrettävä tuonnemmaksi, koska se palvelee vain osaa asukkaista. Nämä 

rahat siirrettävä koulutoimen puolelle. 
- liikuntapalvelut ovat kunnossa: ei enää yhtään lisää liikuntatiloja eikä -alueita, 

eri liikuntalajeihin on satsattu riittävästi eikä yksikään seurajoukkue satsauksista huolimatta menesty kovinkaan 
hyvin 

- Kiitettävän paljon liikunta mahdollisuuksia. 
- Uimahallin laajennus olisi tarpeen. 
- Liikuntapaikkoja on nyt tehty ainakin jalkapalloilijoille riittävästi. 
- Kevyen liikenteen väylät ovat monin paikoin järkyttävässä kunnossa. Halkeamia ja roudan nostattamia patteja 

siellä täällä ja ne ovat suoranainen turvallisuusriski. Ne pitäisi ehdottomasti korjata pikimmiten. 
- Iisalmi on kyllä satsannut liikuntaan ihan riittävästi, kenttiä ja halleja on joka nurkalla eiköhän iisalmen liikkujat jo 

pääse liikkumaan. Ja jos vielä tilaa kaivataan niin eikö voi hyödyntää jo valmiiksi olevia rakennuksia ja liikunta 
paikkoja esim. koulujen liikuntasalit. 
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- Ovat kunnossa ja niitä on riittämiin, näistä pitää säästää tiukkoina aikoina. 
- Loistavasti hoidettu. Uimahallia laajennettava pikaisesti. Huomioikaa väestön ikärakenne ja ennaltaehkäisevä 

terveydenhoito ja kaupunkilaisten omaehtoinen itsensä hoitaminen. 
Järjestöjen tuet säilytettävä. Palveluja ja aukioloaikoja ei saa supistaa 

- Liikuntatarjonta on hyvällä tasolla, ylläpito riittää 
- Aikuisille ja lapsille harrasteryhmiä ilman kilpailua ja ilman kalliita pääsymaksuja. uimahalli liian kallis 
- Pidettävä kunnossa ja kehitettävä 
- Sankarinniemeltä alkava latuverkko päällystettävä purulla, jotta saadaan ensilumen reitit kesksutan asukkaiden 

ulottuviin ilman autosiirtymiä. 
- Lasten taksoja esim. uimahallin käytöstä ei pidä nostaa enää. 
- Uimahalli rakennettu 1974 ja kuluminen alkaa näkyä. Tekniikka vanhentunut. Missä muussa julkisessa tilassa on 

näin paljon kävijöitä. Ei missään. Allastilaa tarvitaan ehdottomasti lisää.  
Liikunta edistää terveyttä ja hyvinvointia. Siitä elinpiiriä säästää. 

- On jo tarpeeksi.  Sankariniemi enemmän kuntalaiseten vapaaseen käyttöön. 
- Nykyiset palvelut riittäviä 
- lähiöihin voitaisiin rakentaan liikuntapolkuja vaikka yhdessä alueella asuvien kanssa. kaavoihin on merkitty paljon 

ulkoilureitti mahdollisuuksia, mutta ne eivät ole koskaan toteutuneet. reitistöjen ei tarvitsisi olla hienosti tai liian 
raskaasti toteutettuja vaan ihan vaan maastoon merkittyjä polkuja, joissa on rakennettu ojien yli "sillat" ja raivattu 
puusto. 

- Ennaltaehkäisevää terveydenhuoltoa. Panostukset suhteessa käyttäjämääriin. Kaikkia erikoisia lajeja ei tarvitse 
olla mahdollista harrastaa - ainakaan kaupungin varoin. 

- Harrastusmahdollisuudet tulee olla jatkossakin iisalmelaisille monipuoliset ja edulliset, jotta vähävaraisten 
perheiden lapsilla olisi mahdollisuus osallistua haluamiin harrastuksiin. Mikäli harrastusmahdollisuudet viedään 
lapsilta ja nuorilta pois, niin silloin tehdään karhunpalvelus tulevaisuuden tekijöille. Tämä johtaa nuorten 
syrjäytymiseen, radikalisoitumiseen sekä häiriökäyttäytymiseen ja sitä myötä lisääntyviin sosiaalimenoihin. 
Lisäksi harrastusmahdollisuuksien puuttuminen karkottaa Iisalmesta pois kaikki lapsiperheet, eikä uusia 
lapsiperheitä muuta Iisalmeen. 
Nyt meinataan tehdä todellista hallaa Iisalmen nuorisolle, jos liikuntamahdollisuuksia ja vapaa-ajan toimintaan 
tehdään rajuja leikkauksia ja nostetaan tilavuokria, jolloin harrastusmaksut nousevat huomattavasti tai loppuvat 
pahimmassa tapauksessa kokonaan.  
Tätäkö Iisalmessa halutaan? 
Liikuntapaikkojen korjauksissa ensimmäisenä pitäisi laittaa uimahalli kuntoon ja mieluiten laajentaa sitä 
monitoimiuimalaksi, jossa olisi kylpyläaltaiden ja uimaratojen lisäksi hyvä kuntosali, hieronta ja kaikki 
SPA-palvelut. Tällöin uimahallista saataisiin Iisalmeen lisää yksi käyntikohde.  
Tämän jälkeen voidaan kehittää lisää urheilupaikkoja, esimerkiksi Kankaalle voisi tehdä suuren kiipeilyseinän ja 
BMX-radan. Jalkapallokenttiä on Iisalmessa jo liikaa, joten niitä alueiden maankäyttöä voisi hyödyntää 
paremmin. Haukiniemen ja Kankaan jalkapallokentät riittävät erittäin hyvin Iisalmen harrastajamäärään. 
Kaupungin uimarantaan voisi tehdä hyppytornin useammalla korkeudella. 

- Uimahalli kannattaa kunnostaa vasta kun siihen on oikeasti varaa. Ei kannata tehdä valmiiksi torsoja ratkaisuja, 
kun on kerra hyvät suunnitelmat olemassa. 

- hyvät! 
- Varmasti hyvät ja riittävät. 
- Ovat tarpeellisia, mutta ei enää tarvita uusia!! 
- Liikuntapalvelut ovat kaiken kaikkiaan hyvällä tasolla Iisalmessa. Niiden taso tulee säilyttää, koska 

liikuntapalveluiden avulla saadaan aikaan merkittävää säästöä mm. terveydenhuoltomenoissa. 
- Ne on kyllä hyvällä mallilla. 
- Liikuntapalveluja ei tarvita yhtään enenpää. On mietittävä keinoja säästää menoja näissä ja suunata varat 

terveys-ja sosiaalipalveluiden sekä koulutuksen ylläpitoon ja kehtitämiseen. Peruspalvelut kuntoon ja sitten vasta 
muita palveluja, jos varat antavat myöten! 

- - Riittävällä tasolla jo nyt, ei tarvitse mitään enempää. Kaupungissa todella hyvät ulko- ja sisäliikunta 
mahdollisuudet loistavissa puitteissa, joten eiköhän niiden investoinnit jo riitä muutamaksi vuodeksi. Kunhan 
lenkkipolkujen talvikunnossa pidosta pidetään huolta, niin jokaisella on mahdollisuus halpaan liikuntaan. 
- Ulkoliikunta alueita on hoidettu ja järjestetty hyvin eri puolille kaupunkia, ja niistä ei kannata tinkiä. On isompi 
kynnys lähteä harrastamaan liikuntaan kahden kilometrin päähän kuin sadan metrin päähän. Jää moni harrastaja 
harrastamatta, joka varmasti näkyy terveydenhuollon kustannuksissa. 

- Tällä hetkellä erittäin hyvässä kunnossa, kiitos kaupungille siitä. Lisäksi niitä on kehitetty koko ajan, toivon saman 
trendin jatkuvan. 

- Uimahallin aika pidemmäksi. Ei kilpaurheilun tukemista vain kuntoliikuntaa. 
- Toimii kiitettävästi jo nyt 
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oppilaitokset, opiskelijat ja nuorisopalvelut 
- Poikkihallinnollista yhteistyötä lisättävä enemmän, verkostoitumista ja palveluiden uudistumista tuettava 
- Pidetään huoli siitä, etteivät opiskelupaikat vähenevenempää. Nuorisolle kahvilatila keskustaan. 
- Sakky ja Savonia samaan kampukseen 

Nuorisotalolla olisi uusi henkilöstö, joka ottaa nuoret nuorena vastaan eikä työnnä ensimmäisenä alko pilliä 
suuhun kun tullaan nuokkarin ovista sisään. Nuorilla on oikeus olla nuoria. Alkometrit pois nuorisotaloilta. Jos 
tavataan selvästi päihtyneitä nuoria, poliisin / sosiaalitoimen tehtävä on puhalluttaa / jatkokäsitellä nuoren 
päihtymystila, ei nuorisotyöntekijän! 

- Liika suuriin oppilaitoksiin keskittäminen tuo rahallista säästöä, mutta ei takaa oppilaiden ja opettajien 
hyvinvointia ja työskentelymotivaatiota   
Nuorisolle tarkoitettu kokoontumistila, jossa olisi mahdollisuus harrastaa erilaisia pelejä ja vaikka seinäkiipeilyä 
valvotussa tilassa, olisi tervetullut. 

- kärkihankkeiksi 
- Nuorisolle erilaisia tapahtumia 
- Yhteistyö eri viranomaisten välillä saisi toimia paremmin, esim. Tieto saisi kulkea huomattavasti paremmin 

TE-toimiston, Etappi Openin, oppilaitosten ja yritysten välillä. 
- Nuorisopalveluja on tuettava - tapahtumia ja toimintaa lisää . 
- oppiminen on perus asia sen täytyy olla ilmaista varallisuudesta riippumatta 
- Nykyinen koulujen aloitusaika klo 8 on liian aikainen kuljetusoppilaille. On väärin joutua herättämään vasta 5-6 

vuotias lapsi esikoulukyytiin klo 6 aamulla, jolloin tavalliset työtätekevät aikuisetkin vielä ovat nukkumassa. Liian 
vähäinen uni aiheuttaa ärtyneisyyttä ja keskittymisvaikeuksia myös koulussa. 

- Oppilaitoksia on riittävästi, muutamia ammatillisia koulutusohjelmia voisi olla lisää, mutta ikäluokkien 
pieneneminen (eikä valtio) kannusta perustamaan niitä  
Jonkinlainen nuorisokahvila olis tarpeen alle 16-17-vuotiaille 

- Oppilaitosten koulutustarjontaa ei saisi vähentää. 
- Opintojen aloituspaikkoja ei saa karsia ja tuntimäärät on pidettävä ennallaan, ei ainakaan saa vähentää. 

Opettajia ei saa lomauttaa missään tilanteessa. Kauppis-Heikin yläkoulu tulee säilyttää. Tilat, joissa on 
kosteusongelmaa tai jopa hometta on hetimmiten saneerattava kuntoon. 

- keskiasteen oppilasmäärät tulee säilyttää. Nuorisotakuu heti kuntoon. Etsivää nuorisotyötä tulee tehostaa 
viranomaistoimintaa yhden luukun periaate. 
MIHIN LOKEROON PÄIVÄHOITO??? Laatuu ja kehittämiseen huomio ja byrokratia pois. 

- Pidetään kiinni aloituspaikoista kynsin hampain, elinkeinoelämä tarvitsee työntekijöitä! 
- Nuorten syrjäytyminen tärkeää. Urheiluseurat ja nuorisojärjestöt tekevät hienoa työtä tämän eteen. Tästä ei saa 

säästää. 
- Nuorisoolle enemmän vapaa-ajanviettopaikkoja heidän toiveidensa mukaan. 

Opiskelijoille ym. nuorille harjoittelumahdollisuu kunnan palveluksessa. 
- Koulusosionomin tarve ilmeinen, alakouluihin lisättä koulusosiaalityötä. 
- Opetuksen laadun säilyttäminen. Elinkeinoelämän tarpeiden huomioiminen koulutsta kehitettäessä. 

Nuorisotyöntekijöiden oltava kentällä nuorten parissa. Etsivä nuorisotyö. Järjestöt ja seurakunnat mukaan 
nykyistäkin paremmin. 

- Nuorten ja lapsien SOTE-palvelut ovat myös täysin hunningolla. Yhä useammalla nuorella on psyykkisiä oireita 
joihin he eivät saa ajoissa hoitoa, vaan heidät laitetaan jonon jatkoksi. Tämä on näkynyt viimeisen 10 vuoden 
aikana surullisin seurauksin, kun on tapahtunut peruuttamattomia tapaturmia. Pienet lapset joutuvat odottamaan 
hammaslääkäriin jopa yli puolivuotta, samoin perusterveydenhoitoon. Aikanaan, kun sitten pääsevät 
vastaanotolle niin saavat todella töykeää palvelua, monet itkut ja traumat on saaneet lapset kokea Iisalmessa. Ei 
tarvitse ihmetellä miksi Iisalmi ei houkuttele lapsiperheitä! Miksi he asuisivat turvattomassa Iisalmessa, jos eivät 
saa tarvitsemiaan palveluita, eivät edes terveydenhuoltoa? Kyllä monet perheet harkitsevat Iisalmen sijasta 
jotain toista paikkakuntaa. 
Toisen asteen koulutuslinjoista ja aloituspaikoista on pidettävä kiinni kynsin ja hampain, samoin 
ammattikorkeakoulusta. Pitää tehdä tarvittaessa lobbausta viimeiseen hengenvetoon asti, mikäli muu ei auta. 
Suomessa on viime aikoina vältytty monilta leikkauksilta ja toisen asteen, sekä ammattikorkeakoulun 
suunnitelluilta leikkauksilta koska ovat pitäneet omista oppilaitoksistaan kiinni viimeiseen asti. Iisalmessakin on 
kansanedustajia, jotka voivat yhdistää voimavaransa muiden Pohjois-Savon edustajien kanssa ja pitää huolen 
kouluistaan, mikäli vain riittävää tahtoa löytyy. 
Nuorisotakuu raahaa myös lapsenkengissä, koska nuorille ei ole tarjolla työtä vaikka heillä olisi taskussa vasta 
suoritettu ammattitutkinto. Esimerkiksi vastavalmistuneita lähihoitajia pyöritetään päiväkodeissa muutamien 
päivien sijaisuuksina kuukausittain, mutta pidemmistä määräaikaisuuksista ei ole tietoakaan. 

- Lisää resursseja opiskelija huoltoon. 
- en osaa sanoa 
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- Ennaltaehkäisevätyö tärkeää: huolehditaan riittävästä koulutereydenhuollosta, siitä että kapungissa on tarpeeksi 

kuraattoreita ja koulupsykologeja. Näin varmistetaan että oppilas/opiskelija saa tarvitsemansa avun mahd. 
varhain. Sairaalahoito tulee aina kuitenkin kalliimmaksi. 

- Maininta löytyy edellä. 
- Syrjäytymisen ehkäisyyn kouluille työntekijä, joka soittaa koulupinnaajan perään ja tarvittaessa hakee kouluun. 

Ellei tämä auta parissa viikossa, mietitään yhteistyössä, miten perhettä voisi tukea. 
- Oppilaitosten ryhmäkokoja ei saa kasvattaa. 
- Koulutus on maamme tulevaisuus, joten ei enää jatkuvia leikkauksia ja kiristyksiä koulupuolelle. 
- Opiskelupaikkoja löytyy vielä ihan hyvin, toivottavasti niitä ei karsita pois tulevina vuosina. Ne ovat kaupungille 

elintärkeitä. 
- Ei supistuksia 

 
sosiaali- ja terveyspalvelut 
- Selkeyttä, selkeyttä, selkeyttä lisää. Ennaltaehkäisevään työhön panostettava sosiaalipalveluissa! 
- SOTE hoitanu sos.puolen hyvin. Lääkäreitä saatavanlidää. 
- Lääkäriin pääsy pitäisi olla todella nopeampaa. Jos vastauksena on "neljän viikon päästä on aika" itku tulee. Ei 

kaikilla ole varaa yksityislääkäriin, jonne pääsee nopeasti. 
- SOTE alas ja palvelut KYSTERIltä 
- Sote tulee hajottaa/erottaa/hävittää ja lakkauttaa. 
- Puretaan kallis byrokraattinen hallinto-organisaatio ja keskitytään olennaiseen sosiaali- ja terveyspalvelujen 

tuottamisessa (kuntalaisten henkiseen ja fyysiseen hyvinvointiin). Suunnataan rahoitusta käytännön 
ennaltaehkäisy- ja hoitotyöhön.  Järkeistetään asiakkaiden/potilaiden siirtokuljetuksia niin, etteivät määrärahat 
hupene esim. kalliisiin taksikyyteihin. Takseja ajaa nykyisin esim. Kuopio (Kys) - Iisalmi -väliä peräkkäin siten, 
että kyydissä on vain yksi henkilö eikä paluukyydissä ole ketään. Nämä kyydit maksetaan verovaroista. 

- ei leikkauksia vaikka tiukkaa tekisikin 
- Läpinäkyvyys päätökseentekoon. Esim. SOTE voisi avoimesti ilmoittaa tilivuoden päätteeksi, missä asioissa on 

onnistunut ja missä epäonnistunut. 
- Aluesairaallassa jonotus ajat lyhyemmiksi, usein siellä on mummoja tuntikausia jonottamassa ja sitten tuntien 

päästä heille vasta kerrotaan: Teidän olisi pitänyt mennä ensin terveyskeskuksen puolelle ilmoittautumaan. 
Minusta ei tunnu mukavalta sairaita ja kipeitä vanhuksia näin kiusata ja istuttaa tuntikausia turhaan 
odotushuoneessa. 
Vanhuksille on paljon palveluita, kerhoja ja tapahtumia, kiitoksia siitä. Voisitte keksiä jotakin virikkeellistä 
toimintaa myös niille vanhuksille jotka joutuvat sängyssä makaamaan vuodepotilaana päivät pitkät.  
Esim. Minun ukkini oli Iisalmen terveyskeskuksen vuodeosastolla hoidossa ja päästivät siellä ukin tippumaan 
pyörätuolista, ukilta meni lonkka. Ukkini huonon terveyden vuoksi häntä ei voida KYSissä leikata, joten ukki 
joutuu olemaan koko loppuelämänsä sellään vuoteessa, ei saa edes istua. Ukki sai onneksi kesällä paikan 
Pihlajaharjussa sijaitsevaan Hoivakoti Attendoon. Olen välillä käynyt ukin luona juttelemassa, valittaa kun on 
yksinäistä ja päivät on pitkiä. Salin puolella olisi muita vanhuksia syömässä ja hoitajia juttelemassa heidän 
kanssa. Olisi mukavaa jos vuodepotilaat, kuten ukkini, saisivat jollakin tavalla osallistua hoivakodin elämään, eikä 
vain maata sängyssä yksin kuin ei olisi olemassakaan. Kaikki vanhukset ovat tärkeitä niin kävelevät dementikot 
kuin virkeämmät vuodepotilaat. 

- Voi voi sote! Paljon on tehtävää ! 
- Ne palvelut joita itse olen käyttänyt, ovat toimineet hyvin, toki lääkäriajat ulottuvat melko pitkälle, mutta ei 

akuuteissa tapauksissa (mitä minä olen vain tarvinnut) asia on toiminut riittävän hyvin. Mikäli minulla olisi akuutti 
vaiva, voisi terveyspalveluiden nopeus suututtaa. 

- Terveyspalvelut pysyisivät ennallaan, aluehoitajia olisi tarpeeksi tk.ssa ennaltaehkäisevässä työssä 
- isompi parempi liikkuminen ei nykyään ole ongelma vaikka kuopioon 
- Päivystyksen (TK) sujumiseen on syytä kiinnittää huomiota jatkossakin. Sosiaalipalveluissa on syytä painottaa 

itsestäriippumattomien ongelmien tärkeyttä verrattuna itseaiheutettuihin ongelmiin (vrt. lastensuojelu - 
päihdeongelmaiset). 

- SOTEn on parannettava palvelujaan (osa asukkaista joutuu jo nyt käyttämään yksityispuolen palveluja 
saadakseen hoitoa) 

- Työterveyshuolto toimii hyvin, mutta olen kuullut ettei päivystys toimi. Aina ei pääse lääkärille. 
- valvottava SOTE:n taloutta 
- Vaihtakaa soten johto, työntekijät lähtevät pois, jatkuva hammas-yleislääkäripula,"sisäpiirin"tietojen mukaan 

työssä viihtymistä vähentää, koska myönteistä palautetta ei tule koskaan. 
- Hammaslääkäriin olisi hyvä joskus päästä... 
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- Paljon terveyspalveluja käyttävänä olen pettynyt siihen ettei Iisalmessa ole lääkäreitä riittävästi. Jos on jokin 
vaiva niin parinkuukauden jonotus että pääsee lääkäriin, siihen mennessä vaiva on jo pahentunut huomattavasti 
ja taas survotaan sitten lisää lääkkeitä, ja se ei sit oo taas hyväksi. Puheterapeutillekin puolenvuoden jonot, 
lapsen puhe herkkyys vaihe jo kerkee menemään ohi ennenkuin saadaan keinoja jolla puhe saadaan tulemaan ja 
sitten tehdään kaksinkertainen homma että lapsi oppii puhumaan kun ei saada hoitoa tarpeeksi ajoissa. 

- Terveydenhuoltoa on paikallisesti kehitettävä edelleen. Mistä lääkäreitä? On markkinoitava Iisalmea nuorille 
valmistuville lääkäreille ja hammaslääkäreille jo ennen valmistumista. 

- painopistettä ennaltaehkäsevään työhön. Suomea puhuvat lääkärit ainakin vanhuksille. 
- Sote-puolen tuottavuus tarkasteluun 
- Kaupungissa taattava riittävät perus tason terveyspalvelut 
- Ei toimi ns. tavallisissa päivystysluonteisissa sairaustapauksissa! Jonottamisen sijaan päivystykseen pitäisi 

saada varattua lyhyitä vastaanottoaikoja päivittäin jonottamisen sijaan! 
- SOTE  kokonaan uusiksi.  Entinen organiosaatiorakenne pois ja uusi kokonaan kuntalaisten hyvinvointia ja 

terveyttä  tärkeimpänä kriteerinä ajatellen.  Johtajat ja johtajien johtajat vähemmäksi, hoitohenkilöstöä lisää. 
- Hallinta saatava takaisin "omiin käsiin", ja siten turvattava laatu. Nykymallissa laatu on mitä on ja päättäjät täysin 

hampaattomia puuttumaan siihen, kun asiat verhoiltu soten taakse 
- Kts. edellinen 
- Tämä on erittäin iso kysymys. Suurin haaste tulevaisuutta ajatellen. Kuntien yhteiset palvelut välttämättömyys. 

Kaikki byrokrtaia pois. 
- Sosiaali- ja terveyspalvelut ovat tällä hetkellä Iisalmessa hävettävässä tilanteessa koko Suomen laajuisesti. 

Iisalmen sosiaali- ja terveyspalveluilla on erittäin huono maine joka puolelle, joka näkyy myös paikkakunnan 
vetovoimaisuudessa. Useat ihmiset ovat muuttaneet pois ja monet ovat jättäneet suunnitellun muuttamisen 
Iisalmeen tekemättä, kun todellisuus on tullut heille tietoon. Nyt ovat päättäjien korulauseet napsahtaneet pahasti 
omaan nilkkaan. Esimerkiksi toimeentulotukea Iisalmessa ei myönnetä työttömille työnhakijoille, vaikka 
lakisääteinen toimeentuloraja ei toteudu lähellekään kaikilla yksinasuvilla, yksinhuoltajilla ja perheellisillä. 
Iisalmessa ei toteudu edes lakisääteinen hoitotakuu hammashoidossa, vanhusten hoidossa, eikä edes 
perusterveydenhoidossa, saati sitten erikoissairaanhoidon järjestämisestä KYS:iin. Nyt ihmiset riutuvat vuoden 
mittaisissa jonoissa ja turha kuvitella, että Iisalmesta kirjoitettaisiin lähetteet tarkempiin tutkimuksiin Kuopioon, 
kun Iisalmessa ei riitä ammattitaito. 
Tämä sosiaali- ja terveyspalveluiden retuperäisyys näkyy hyvin myös työntekijöiden vetovoimaisuudessa, koska 
Ylä-Savon Soten johtavan ylilääkärin virkaan tuli vain 1 ainoa hakemus. Lisäksi hammaslääkäreiden ja 
yleislääkäreiden virkoja on ollut 5-10 avoimessa haussa jo pitkän aikaa. Terveyspalveluiden täytyy toimia 
moitteettomasti, jotta ihmiset tuntevat olevansa turvassa ja kuuluvansa yhteisöön, sekä pysyvänsä terveinä. 
Nykyinen sosiaali- ja terveyspalvelupolitiikka johtaa kasvaviin sosiaalimenoihin, koska ihmisten hyvinvoinnista ja 
ehkäisevästä sekä ajallaan suoritettavasta terveydenhoidosta ei pidetä kiinni. Mikäli ihmisiä ei ajoissa hoideta 
terveeksi, niin silloin sosiaalimenot tulevat kumuloitumaan moninkertaisesti jatkossa koska joudutaan tekemään 
lisähoitoja hoitojen perään. 

- Tehokkuutta, mutta niin ettei säästetä väärästä päästä. Ennalta ehkäisevä työ , varhainen apu ja resurssien 
kohdentaminen siihen suuntaan voi auttaa ihmistä oikeassa kohdassa. Lasrensuojelussa esim. Imatran malli on 
varteen otettava suunnan muutos. On halvempaa panostaa kotipalveluun kuin laitospaikkoihin, vaikka niitäkin 
tarvitaan. Toivottavasti sairaala säilyy. 

- soten palveluiden kehitys, pääsy lääkäriin ja mm. päivystyksestä ei vastata, aiheuttaa turvattomuutta. 
- Tämä puoli ei oikein toimi... 
- Soten johtaminen pitää saada muutettua/ vaihdettua mahdollisimman pian. 
- Terveyspalvelut kaikkien saataville. 
- Terveys-ja sosiaalipalvelujen ylläpito ja kehittäminen tulisivat olla prioriteetti. Tulisi varautua ennakolta 

vanhenevan väestön palvelujen kehittämiseen ja turvaamiseen. Enemmän lääkäreitä ja muuta henkilökuntaa 
terveyspalveluihin. Ylä-Savon Sote on huonontanut terveyspalveluita verrattuna aikaan ennen Soten 
perustamista. 

- - Soten kustannukset minimiin. Lääkäreitä/hoitajia tarpeeksi, jotta jonot lyhenevät, ihmiset pääsevät nopeammin 
hoitoon ja näin ollen sairaus ei ehdi edetä pidemmälle. Miten tässä onnistutaan? Esim tuetun muuton avulla; Kun 
tulet Iisalmeen asumaan ja töihin, saat asumiskustannuksista X-määrän tukea tms. Korkeasti koulutettuja ihmisiä 
tuskin kiinnostaa asua Pöllöskän rauhattomissa kerrostaloissa, joten keskustan alueelle on ehdottomasti 
rakennettava hyvin varusteltuja taloja, näin myös tuleva lääkärimme pärjää ilman autoa. Joustavuutta 
lääkäreiden työaikoihin; Se ei vaadi muuta kuin työvuoro listan huolellisempaa suunnittelua, koska hoitoa 
tarvitsevat potilaat ovat varmasti valmiita tulemaan hoitoon muulloinkin kuin virka-aikaan. Sekin etu yksityisellä 
puolella on, että ehdit sinne vallan mainiosti myös työpäivän jälkeen. 
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- Sihteeri lääkäreille, niin että heidän ei tarvitse tehdä "paperi/tietokone" hommia kokonaisuudessaan itse. 
Paljonko lääkärin työpäivästä kuluu pelkästään sairaskertomusten kirjoittamiseen? lääkäri olisi vain potilaita 
varten, ja paperi hommiin joku muu.  
- Työaika kirjanpito kaikille sotelaisille; Paljonko missäkin tehtävässä menee aikaa päivän aikana? Näin 
pystyttäisiin kohdentamaan ihmiset tekemään vain sitä mitä heidän kuuluukin tehdä. Päästäisiin näkemään mihin 
se aika oikeastaan menee ja näin ollen puuttumaan "turhiin" töihin. 

- Näihin olisi panostetttava, toki yksityinen sektori tuo tähän hyvän lisän. 
- Koulujen kunnon jälkeen tärkein saada kuntoon! 
- Varakkaiden maksettava kustannuksista enemmän 
- Vaatisi toimenpiteitä, mutta enpä osaa tehdä toimintaehdotuksia 

 
ympäristöstä huolehtiminen ja vesistö 
- Talvivaara kuriin. Muuten ympäristöasioista pidetty huolta jo nytkin ihan hyvin. 
- Ympäristöstä tulee huolehtia, hakkuiden tulee olla kestävällä pohjalla ja maatalouden päästöjä tulee hillitä 

vesistöihin. 
- Kaduille tarvitaan lisää roskakoreja, koska välillä pitkiä matkoja on ilman. Esim. koiran jätöksille omat roskikset 

tarvittaisiin keskusta- ja lähiöalueille. Lisäksi jätteen lajitteluun voisi kiinnittää huomiota. 
- likaisten jätevesien laskeminen vesistöön lopetetaan sekä taajamassa että haja-asutusalueilla. 
- pidetään mielessä päätöksia tehtäessä 
- Siisti-Iisalmi kampanjalle jatkoa 
- Ympäristö asiat ovat ihan hyvällä mallilla, lisää vaan luontoa ja metsää keskelle kaupunkia. Luonto on kaikella 

tavalla, niin henkisesti kuin fyysisestikkin, hyväksi ihmisille ja eläimille. 
Sitä paitsi luonto on nykyään muotia, niin ainakin uutisissa sanoivat. 

- Mielestäni asia hoidettu hyvin. 
- täällä on maatalous tabu estää vesistöjen suojelun 500 m vesistöön suoja alue ja tuloksia alkaa tulla 
- Tärkeitä asioita, mutta ei mene kenenkään ihmisen hyvinvoinnin edelle. 
- Suositeltavaa jätevesien käsittely haja-asutusaluella talokohtaisesti eikä kannata rakentaa kalliita siirtoviemäreitä 

jossa ongelmat kasaantuvat yhteen pisteeseen ja näin ympäristökin kuormittuu. 
- Ykkösasioita! 
- esim. porovedessä voisi merkata karikot, äkkinäinen hajoittaa veneensä niihin. 
- Soinlahden biojalostamon jätevesien jatkuva tarkkailu, ettei Iijärvi ym. järvet saastuisi 
- Lunawood ja biolaitos saatava liitettyä kunnalliseen viemäriverkostoon kokonaan. 
- Olen soittanut tänä syksynä kahdesta eri ympäristöongelmasta kaupungille ja kuukausia on kulunut ja 

kummallekaan ei ole lupauksista huolimatta tehty mitään. Parannusta tarvitaan asioiden hoidossa, 
toimeentarttumista. 

- Ei uusia turpeennostolupia lähialueille. Jätteiden lajittelua lisättävä 
- Ympäristöasiat agendalle! 
- Jos jotain vois tehdä järvien ruokottumiselle 
- Iisalmen vesireitin puhdistamista jatkettava 
- Koulujen ja oppilaitosten oppilaille 1-2 ympäristön siivouspäivää/ lukuvuosi! Voisi avata roskaajien silmiä. 
- Kaikki orgaaninen jäte kaukolämmön polttoaineeksi - ei kaatopaikoille. Maaseudulle rannoille hiekkasuodattimet  

ettei valu lanta pelloilta veteen.  Puhdistamolta ei jätevettä järveen. 
- Mahdollistetaan kierrätys kaikilla kouluilla ja päiväkodeilla (lajitteluroskalaatikot). Joka paikassa ei ole ollenkaan 

edes mahdollisuutta lajitella. 
- kaupungin siisteydestä on huolehdittava myös jatkossa. useat puistot kaipaavat harvennusta ja risusavottaa 

pikaisesti, jotta niiden arvo virkistyskäytössä säilyy. 
- Vesitöjen kunnostus ja suojelu ehdottoman tärkeitä tulevaisuutta ajatellen. Myös imagokysymys. 
- Ympäristöstä huolehtimiseen voitaisiin kiinnittää huomiota, etenkin viheralueiden hoitamisessa. Ympäri 

kaupunkia viheralueet rehottavat täynnä vesakkoa ja voimakashajuista korkeasti kasvavaa heinää, horsmaa ja 
myrkkykeisoa. Lisäksi tulee tarkkailla ja pitää huolta vesistöjen hyvinvoinnista. Uimarannat pitää olla myös 
siisteinä ja turvallisina ympäristöinä. 

- Topakampi suhtautuminen TLvivaaraan. 
- pidettävä kiinni ympäristön suojelusta, seurantaa ja resurssit vähintään ennallaan pidettävä 
- Meidän tehtävämme ilman muuta! 
- Omakotialueiden lumenauraukset tehtävä niin, ettei joka kerta ole lumentulon jälkeen puoli metriä korkea valli 

kotipihan edessä. Aura-autot puhistamaan kadut niin, että ihmiset pääsevät pihoiltaan esteettä pois. 
Omakotialueille 30 km nopeusrajoitukset. 
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Vesistöjen tilan jatkuva tarkkailu ja puuttuminen saastuttaviin tekijöihin, 
- En osaa sanoa. 
- Maatalouden valumat, Talvivaara 
- Vaatisi toimenpiteitä, mutta enpä osaa tehdä toimintaehdotuksia 
 
 
6. Asukkaana haluaisin, että vuonna 2025 
Anna ideoita Iisalmen kehittämiselle pitkällä aikavälillä. 

Vastaajien määrä: 35 

asukkaiden kuuleminen ja yhteisöllisyys 
- Nettikyselyjä ja kuntalaisten kokouksia, kun tehdään isoja päätöksiä. 
- Nuoria kuultava aidosti ja kuuleminen hyödynnettävä.  

Aloitteiden käsittelyaika huomattavasti lyhyemmäksi ! 
- ihmisten kuuleminen valtuustossa kansanradio tyyliin 
- Kylillä yhteisöllisyys pysyisi voimissaan, mikäli haluttaisiin antaa mahdollisuus kokoontumisille. 
- uusien asukkaiden vastaanotto: henkilökohtainen tervetuloa-kirje, infoa kaupungin palveluista, kutsu 

maksuttomalle kiertoajelulle ja esim. muutama ilmainen lippu konserttiin, teatteriin, uimahalliin tms.  
myönteistä kuvaa asukkaille vaikkapa nykyisen kurjan talouden aikana: "kyllä me tästä selvitään yhdessä" 
-henkeä 

- asukkaille enemmän kyselyitä. ja jopa äänestyksiä minkä me koemme tärkeäksi korjaus/ uudistus kohteeksi. 
- Asukkaiden pitäisi saada vaikuttaa keskeisiin projekteihin etenkin keskusta-alueella. 
- Tiedottaminen näkyvää ja selkeää ja ajoissa. Kuntalaisilla pitää olla aikaa ottaa kantaa asioihin. 
- kaupungilla olisi hyvät vuorovaikutus suhteet ja välineet asukkaiden kanssa 
- Asukkaiden osallistuminen laajempaa kuin nykyään. Uudenlaisia osallistumismahdollisuuksia. Yhteisöllisyyden 

kannalta tärkeää ettei turvauduta ainoastaan sähköisiin välineisiin. Monikulttuurisuus lisääntyy. iisalmessakin 
väestörakenne muuttunut oleellisesti monipuolisemmaksi. 

- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. Nyt on otettava kaupunkilaiset 
ja heidän mielipiteensä oikeasti huomioon, eikä vain puheissa. Kuppikuntaisuudelle ja oman edun ajamiselle ei 
ole enää Iisalmella varaa. 

- Keskustelevampaa valmistelua. Kaupunkilaisten kaupunki eli miten kuntalainen voi osallistua vaikuttamiseen 
olematta poliittisen järjestelmän jäsen. Minun Iisalmeni hyvä aloitus. 

- Kaikki mukaan arvokeskusteluun. Kyselyt joka talouteen. 
- Iisalmi olisi demokraattisempi, avoimempi, rehellisempi ja oikeudenmukaisempi paikka asua. 
- Lapsiperheiden tarpeet 
 
elinkeinojen kehittäminen 
- Yrittäjyyttä tuetaan. 
- Iisalmessa olisi enemmän palveluita, liikkeitä 
- Teollisuus ja isot vientiyritykset ovat paikkakunnalla, kaupunki panostaa 
- ohjattava yrityksiä ottamaan huomiota työntekijöiltä ei vain huomioimaan työnantajan paapomisesta 

työntekijöiden motivoiminen on myös työn antajan etu 
- Entistä enemmän pienyrityksiä 
- yrittäjyys voisi alueella hyvin ja täällä olisi myös uudenlaisia yrityksiä tuomassa työpaikkoja 
- Uudet elinkeinot. Alueen omien resurssien hyödyntäminen. Puhtaat elintarvikkeet Ylä-Savon valtti ja 

vetovoimatekijä. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen.  

Lisänä voisi mainita, että paikallista osaamista, tuotteita, innovaatioita, sekä uutta yrittäjyyttä pitäisi hyödyntää ja 
tukea huomattavasti enemmän yli toimialarajojen kuin mitä nykyään tehdään. Vaaditaan huomattavasti 
enemmän synergiaa, jotta elinkeinoelämä kehittyy vakaammalle ja laajemmalle pohjalle. Ei kaikkea tarvitse 
hankkia muualta, jos paikalliselle osaamiselle ja yrittäjyydelle annetaan mahdollisuus kehittyä. 
Nykyään kaikki potentiaali ja innovatiivisuus tapetaan Iisalmessa, ennen kuin edes pääsee alkuun. Yhteen 
hiileen puhaltaminen on täysin tuntematon käsite. Eikö työllisyyden nouseminen uuden yrittäjyyden ja kasvun 
myötä olisi suotavaa? Iisalmessa ei oikein vaikuta olevan halukkuutta pohtia synergian mahdollisuuksia. Mitenkä 
olisi, että perustettaisiin Iisalmeen nyt uuden aloittavan Elinkeinojaoston viitoittamana ja kannustamana "Iisalmen 
oma INNOPOLIS/TECHNOPOLIS" kehittämään Iisalmeen uutta laajapohjaista yrittäjyyttä, jossa hyödynnetään 
yritysten toisilleen suomia synergia etuja. 

- Hyvä toimintaympäristö eri alojen yrittämiselle. Yritysvaikutusten arviointi käyttöön kaikilla toimialoilla (päätös 
teillä on mutta näkyykö oikeasti käytännöissä). Avoin kilpailutus ehdottomaksi myös pienhankinnoissa. 
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- Jos tälle alueelle saataisiin huvipuisto, niin olisi monesta suunnasta tulijoita. 

Entäs vanhuksille tai eläkeläisille jokin viihdyke landia. 
- Pieniä ja keskisuuria yrityksiä olisi riittävästi takaamaan työtä. 
- Tuetaan pieniä yrityksiä 

 
kaupunkikuva ja vanhojen rakennusten entisöinti 
- Kaupungista moderni ja nykyaikainen. 

-  infotauluja, mainostauluja keskustaan.  
- vanhojen rakennusten purku (ts. putkiliike-rakennus) 

- Suojellaan vanhat rakennukset. 
- Vanhoja rapistuneita rakennuksia ei olisi 
- romua ei kannata kalliisti korjata uusikin tulee joskus historiaksi 
- Kaupunkikuva on siisti. Vanhat rakennukset tuovat kaupunkikuvaan historiallista perspektiiviä. Monikerroksisia 

taloja ei edelleenkään näy kaupunkikuvassa. 
- Tulevaisuudessakin pitää vanhoja puurakennuksia kunnossa. 
- Kaupunkimaisempi. 
- Vanhat rakennukset hyötykäytössä esim, kerhotiloina, harraste tiloina. 
- Vanhat rakennukset on säilytetty osana kaupunkikuvaa. 
- Kaupunkikuva siistiytynyt. Uudet rakennukset nykyistä paremmin kokonaisuuteen sopivia. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Vaatii kaupunkikuvan jatkuvaa kiillottamista, uuden rakentamista ja vanhan entisöintiä, koska Iisalmessa ei 
hommat tekemällä lopu sen verran huonoon tilaan on päästy menemään. 

- Kaupunkikuvassa on nähtävillä vanhaa kunnostettua ja uutta puutalorakentamista. 
- Vanhoja arvokkaita rakennuksia on säilytetty ja pidetty yllä. 
- Verohelpotuksia 

 
keskustan kehittäminen 
- Linja-autoasemasta nykyaikainen matkakeskus. 
- Viihtyisyyttä lisää. Pyöräily helpommaksi. 
- Keskustassa olisi maanalainen parkkihalli 
- Elinvoimainen keskusta 
- keskustakin on laaja käsite pientä on jos keskus on vain linja-auto asema 
- Entäs kylien kehittäminen? 
- Voitaisiin välillä puhua myös kylien kehittämisestä. 
- Pitäisi kaavoittaa siten, että keskusta pysyy elävänä.  Ei niin, että talouselämä siirtyy kaupungin laidoille ja 

ulkopuolelle (mallia nyk. marketit).  Kaupunki on kauppapaikka, se on kaupungin historiallinen ja nykyinen 
tehtävä. Keskusta elävöityy ainoastaan virkeällä toiminnalla. 
- Kaupunkiin tulevat ihmiset nykyisin suorittavat ostoksensa kaupungin ulkopuolella, eivät tule kaupunkiin.  
Tästä on seurauksena keskustan näivettyminen.  Olisi pikaisesti saatava "kehitys" kääntymään takaisin - mallia 
Porvoo, Kotka.  Porvoossa elintarvikekauppojen siirto kaupungin ulkopuolelle kiellettiin!  Kotkassa 
kauppakeskus aivan torin vieressä. Molemmissa keskusta on vilkas ja asukkaat viihtyvät. 

- Keskustassa on lyhyt kävelykatu, tori on elävä ja lähiruokaa tuodaan myyntiin sekä kauppahalliin että torille. 
- Postitalon tontilla Esim. Anttila, kaikki saisi saman katon alta, Katettu kävelykatu välillä louhenkatu-Savonkatu. 
- Keskustaa kehitetään mutta ensin ne tärkeämmät kohteet. 
- Keskusta ympäristöineen on turvallinen jalankulkijoille ja pyöräilijöille. 
- keskusta olisi rakentunut tiiviimmiin ja siellä asuu paljon ihmisiä, kaupat, kahvilat ja ravintolat voivat hyvin 
- Keskusta-alueen elävyys 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen.  

Rohkeasti pitäisi uskaltaa irtautua vanhasta ja varmasta agraari tuttuudesta, koska enää ei pidä katsoa 
menneisyyteen vaan luoda parempaa tulevaisuutta. 

- Keskustassa on kesäisin helppo liikkua ja kävelykatuja on enemmän. Muutamina iltoina kaupat ovat auki 
myöhempään ja kahvilatunnelma on viihtyisä. 

- Viihtyisämpi keskusta kuin nyt. 
- Keskusta olisi eläväinen ja sen keskus olisi torilla ja sen ympäristössä. 
- Palveluiden hajautuminen estettävä 
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koulurakennukset ja lähikoulut 
- Koulut remontoidaan 

Suurimmat kyläkoulut jatkavat toimintaansa 
- Kouluverkko tiiviiksi ja tasapuoliseksi. 
- Iisalmessa olisi edelleen 2 yläkoulua. Ammatti ja AMK koulutusaloja mahd. lisää? 
- Peruskoulut hyvässä kunnossa ja peruskorjattu 
- Lähikoulujen tiloja voisi hyödyntää esimerkiksi harrastetoiminnassa ilta-aikoina. 
- maailma on globaali hyvähän se on jos peräkammarista pääsee vaikka kouluun vähän edemmäksi 
- Vähintään kaikki nykyiset koulut olisivat käytössä. Uusien kyläkoulujen tarvetta on vähintäänkin selvitetty. 
- Kaikki olemassa olevat kyläkoulut soisi olevan toiminnassa myös vuonna -25 jos oppilaita riittää. 
- ovat moitteettomassa kunnossa. Iisalmen kaupunki saa kunniaa valtakunnan tasolla siitä, että on pitänyt huolta 

koulurakennuksistaan eikä ole lakkauttanut kyläkoulujaan. 
- koulut pidettävä kunnossa, ettei lapset ja henkilökunta sairasta enempää. 
- Homeettomat koulut! Hyvät toimivat ja terveet koulut. 
- Terveelliset opiskeluympäristöt. 
- koulut on saneerattu terveiksi ja toimiviksi, myös pienet kyläkoulut ovat voimissaan 
- Koulut peruskorjattu. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Tärkeät koulut lähiöissä remontoitava ja säilytettävä, jotta lapsiperheillä olisi turvallista laittaa lapset 
koulumatkalle. 

- Pitää oikeasti päättää mitkä koulut aiotaan säilyttää pitkällä aikavälillä ja korjaukset sen mukaisesti. Syntyvyys 
tilastot kertoo omaa karua kieltään. 

- ... olisi kaupungissa nykyiset kyläkoulut (niille turvattaisiin elinolot, jos lapsia riittää) ja kohtuukokoisia alakouluja. 
Koulut olisivat kunnossa! 

- Koulurakennukset ovat terveitä ja turvallisia. Kunnossapitotasoa on nostettu. 
- Homekouluja ei enää ole. 
- Kouluja ei ole enää lakkautettu ja hyvä koulutuksen taso on taattu riittävillä resursseilla. 
- Koulut eivät olisi kasvaneet liian isoiksi keskuksiksi, pienemmät kouluympäristöt arvokkaampia. 
- Purettava vesivaurioituneet päiväkodit ja koulut, rakennettava uudet tilalle 
 
kulttuuripalvelut, matkailu ja tapahtumat 
- Kesäteatterit ovat upea lisä Iisalmen kesätekemisiin. 
- Iisalmeen kaupunginorkesteri, ammattiteatteri ja lisää kulttuuritarjontaa. 
- kulttuurista pitää maksaa siinä kuin muistakin harrastuksista 
- Kaupunki on nostanut Koljonvirran matkailijoiden tietoon luomalla uusia mahdollisuuksia eläytyä historiaan.  

Paikalliset yritykset ovat mukana matkailupalveluissa. 
- huolehdittava ettei iisalmen mainetta pilaa muutama ihminen. 
- Kaupunginteatteria kaivattaisiin. 
- Olusten yhteyteen voisi järjestää kaikenlaista muutakin häppeningiä. Tapahtuman yhteyteen voisi kehittää 

vaikkapa viikon mittaisen karnevaalin jossa erilaisia tapahtumia olisi ympäri kaupunkia. Torilla voisi olla myös 
bändejä esiintymässä. 

- kaupunkin pystyy tarjoamaan hyvää ja laadukasta kulttuuritarjontaa 
- Hyvät harrastusmahdollisuudet. Paljon tapahtumia. Asukkaiden osallisuus.  
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Lisää kulttuuripalveluita, matkailu ja muita yleisötapahtumia. Kohdassa 5 luettelinkin jo muutamia. Nyt pitää vaan 
kaikkien aloittaa aktiivinen yhdessä toimiminen hyvän eteen. Luovuutta ja osaamista varmasti riittää vieläkin 
Iisalmessa, sekä kaikki suuret virheet on toivottavasti vielä korjattavissa jos tartutaan heti toimeen. Ehkä 
muuttovoittoa alkaisi tulla muutenkin kuin vain menoja aiheuttavien maahanmuuttajien toimesta. 

- Kehittäkää kunnolla venäläisasiakkaiden ja eläkeläismatkailijoiden palveluja. 
- Lisää matkailuvaltteja ja markkinoinnin kehittämistä. 
- Harkintaa 

 
kuntatalous 
- Veroäyriä ylös ja käyttäjille maksua. 
- Säästäminen ei saisi olla lyhytnäköistä. 
- menot pitää sovittaa veroihin ei veroja kulujen mukaan 
- näyttää valoisammalta. 
- mietittävä oikeesti, mikä on tärkeää ja mikä ei. 
- Tasapainossa. 
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- veroäyriä on pystytty laskemaan nykyisestä 
- Verotulojen kasvu työpaikkamäärän lisääntyessä. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Järkevää veropolitiikkaa harjoitettava. Tuloveroprosenttia ei ole varaa nostaa yli 20%, vaan säästöjä on tultava 
suurelta osalta turhasta hallinnosta ja uudelleen järjestelyistä. Lisäksi veronkanto tulee pystyä toteuttamaan 
laaja-alaisesti. Korkea tuloveroprosentti kääntyy itseään vastaan aiheuttaen väestökatoa ja elinvoimaisuuden 
heikentymistä. 

- Satsatkaa ihan oikeasti lapsiperheisiin. Itsellä se aika on takanapäin, mutta ajattelen tulevaisuutta. Jos kotihoidon 
kuntalisä, kotipalvelut neuvolapalvelut päivähoito ovat erittäin hyvällä tolalla, voi paluumuutajina olla hyvin 
koulutettuja aikuisia. Totta kai täytyy olla myös työtä tarjolla. Kotihoidon tuen nostaminen reilusti antaisi 
mahdollisuuden oikeasti hoitaa pienet lapset kotona, mikä lienee pääsääntöisesti lapsille parasta. 

- ... verorahat kattaisivat menot. Kaupunki hoitaisi ihmisten perustarpeet kunnolla. 
- Kuntatalouden hoito järkipohjalla siten,että peruspalvelut on taattu. 
- Suunnitelmallisuutta, vararahasto odottamattomiin kuluihin 
 
liikenne, joukkoliikenne ja kadut 
- Turvallisuus on tärkeää. 
- Rautatieasema toimii, asemalla olisi edelleen lipunmyynti. 

Tai lipunmyynti olisi jossain yhteispalvelupisteessä, esim. linja-autoasemalla? 
- kunnallinen joukkoliikenne pitäisi mahdollistaa työssäkäynnin sillä jos ei tarvii omaa autoa ei sen tienkään tarvii 

olla priima kunnan autohan siinä särkyy eli korjaa tiesi kunta 
- Kevyenliikenteen väylien rakentaminen olisi lähes ainut monen kylän asukkaiden liikuntapaikkojen 

lisäämismahdollisuus ja täten kuntalaisten tasa-arvoa edistävä investointi. Tämänhetkiseen taloudelliseen 
tilanteeseen näitä ei kuitenkaan ole järkevä toteuttaa. 

- Toivottavasti tarpeettomien liikenneympyröiden rakentaminen loppuu ja mietitään oikeasti minne niitä todella 
tarvitaan. 

- Keskustasta bussi marketteihin. 
Jotta keskustassa  asuva ei tarvitsisi autoa, pitäisi ostosparatiisien välillä olla bussi, joka kulkee keskustan 
kautta.  Citymarketista Prismaan on aika pitkä matka mummolla hakea tohveleita 
(ja mummo muuttanut kaupunkiin, jotta palvelut lähempänä). 

- on pystytty säilyttämään entisellä tasolla. 
- Katujen remppaaminen voisi riittää vähäksi aikaa. 
- Juna ja bussiliikenteelle lämpimät odotustilat 
- Keskusta ympäristöineen on turvallinen jalankulkijoille ja pyöräilijöille. 
- Uudenlaisia joukkoliikennemuotoja. Sähköautot? Nopeat junayhteydet Etelä-Suomeen ja muuallekin. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Kaupunkiliikennettä rajoitettava ja hiljennettävä turhalta yksityisautoilulta. Kaikkialla painotetaan ihmisten 
turvallisuutta liikenteessä ja mennään koko ajan enemmän kohti julkisliikennettä ja kevyenliikenteen suosimista, 
eikä tässä pidä Iisalmen tehdä poikkeusta. Rallikilpailut ja pilistely pitää pystyä karsimaan kaupungista järkevillä 
liikenne- ja katuratkaisuilla. 

- Kaupungin kimppakyytisysteemi toimii netissä. Matkapuhelimilla on helppo varata kyytipaikka. Tämä vähentää 
aamu- ja iltapäiväruuhkia. Kaupungilla on vuokrattavana työsuhdepolkupyöriä pientä korvausta vastaan. 

- Joukkoliikenne jatkuu, rautatieaseman lipunmyynti jatkuu, katuja ei revitä 
 

liikuntapalvelut, -tilat ja -alueet 
- Hyvin on asiat. 
- Urheiluseurat ovat hyvässä kunnossa taloudellisesti ym. ja panostavat lapsiin ja nuoriin 
- nämäkin on niitä juttuja joissa tulee omavastuu isoon osaan 
- Kevyenliikenteen väylien rakentaminen olisi lähes ainut monen kylän asukkaiden liikuntapaikkojen 

lisäämismahdollisuus ja täten kuntalaisten tasa-arvoa edistävä investointi. Tämänhetkiseen taloudelliseen 
tilanteeseen näitä ei kuitenkaan ole järkevä toteuttaa. 

- osa liikuntatiloista on yksityistetty 
- Uimahallista isompi 
- Liikuntapalveluja on edelleen kehitetty samaan tapaan kuin tällä hetkellä. 
- iisalmessa on laajennettu ja remontoitu uimahalli 
- Koulut kunnossa ja uimahallikin laajennettu. Monipuoliset liikuntamahdollisuudet 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 
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Etenkin lapsille ja nuorisolle on kyettävä tarjoamaan jatkossakin hyvät ja kattavat, sekä halvat liikuntapalvelut. 
Muitakaan ikäryhmiä ei saa unohtaa. Tästä syystä halli- ja salimaksut eivät saa nousta korkeiksi, vaan säästöt on 
kerättävä muualta. Monelle vähävaraiselle, työttömälle, eläkeläiselle, yksinhuoltajalle tai suurperheelliselle 
viikoittainen uimahallissa käyminen alkaa varmasti olemaan jo lähellä kipukynnystä. 

- Meillä on hyvä, moderni, iso uimahalli, joka on kunnostettu ja laajennettu ajatellen kaikkien ikäryhmien ja 
kuntoisuusasteiden mukaan. 

- ... näitä olisi kohtuudella. 
- Liikuntapaikoilla on lapsille ja aikuisille avoimia harrastevuoroja ja matalan kynnyksen pelivuoroja ilman 

kilpavelvoitetta. 
- Ei enempää kuin nykyisin. Näitä saa vaikka vähentää. 
- Uimahallin 
 
oppilaitokset, opiskelijat ja nuorisopalvelut 
- Poikkihallinnollista, laajaa yhteistyötä. Koulutoimi ja nuorisotoimi kulkevat käsi kädessä. 
- Nuorille lisää bänditiiloja. 
- Nuorisotalolla olisi uusi henkilöstö, joka ottaa nuoret nuorena vastaan eikä työnnä ensimmäisenä alko pilliä 

suuhun kun tullaan nuokkarin ovista sisään. Nuorilla on oikeus olla nuoria. Alkometrit pois nuorisotaloilta. Jos 
tavataan selvästi päihtyneitä nuoria, poliisin / sosiaalitoimen tehtävä on puhalluttaa / jatkokäsitellä nuoren 
päihtymystila, ei nuorisotyöntekijän! 
Sakky ja Savonia olisivat samassa kampuksessa, käyttäisivät samoja opiskelutiloja. 
Lähihoitajat ja sairaanhoitajat opiskelevat muuallakin samoissa yhteisissä tiloissa. 

- kaikki opiskelioille ilmaista se on suorin tie opiskelu haluun 
- Oppilaitoksiin riittää opiskelijoita ja Iisalmen vetovoima saa myös pätevät opettajat hakeutumaan niihin.  

Ammatillinen koulutus tuottaa päteviä työntekijöitä paikallisiin yrityksiin, joiden palkat ova kilpailukykyisiä.  
Kuntaliitoksien seurauksena lähikuntien lukiot on lakkautettu ja Iisalmen lyseoon on yhdistetty ainakin Vieremän 
ja Sonkajärven lukiot. Iisalmen lyseo säilyttää paikkansa valtakunnallisessa lukiovertailussa eli on Suomen 
parhaiden lukioiden joukossa. 

- Savonia-ammattikorkeakoulun laajentuminen 
- Nuoret saadaan viihtymään Iisalmessa 
- iisalmessa voi edelleen opiskella monipuolisesti. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Opiskelulinjoja ja aloituspaikkoja ei ole enää jatkossa varaa menettää. Jäljellä olevista on pidettävä kiinni 
hampain ja kynsin. Tehtyjen leikkausten myötä poisjääneitä opintoja pitää tarkastella huolella, että kuinka 
tarpeellista osaamista voidaan sulauttaa osaksi muita opintoja. Aikuiskoulutuksen, kansalaisopiston tai muun 
kouluttajatahon kautta tulee myös pystyä tarjoamaan opetusta Iisalmen alueella olevaan ammatilliseen 
kysyntään ja uusien/kasvuyrityksien tarpeisiin. 

- Oppilashuollon resurssit niin hyvät että puuttuminen tapahtuu jo peruskoulussa eikä keskeyttämisenä 
toisella-asteella kun ikä on 18 ja puuttuminen joka suhteessa vaikeata. 

- Nuorten opiskelupolusta pidetään huolta. Kouluilla on riittävästi resurssia tähän. Syrjäytymisen ehkäisy on 
järjestelmällistä ja siihen on selkiytynyt toimintamalli. 

- Oppilaitoksille riittävät resurssit taata korkea koulutuksen taso. Ei leikkauksia koulupuolelle. 
- Oppilaitoksia tulisi edelleen olla Iisalmessa, jopa entistä paremmin. 
- Kyläkouluja säilytettävä 
 
sosiaali- ja terveyspalvelut 
- Ennaltaehkäisevien lastensuojelupalveluiden lisääminen. Palveluiden tultava myös muualta kuin järjestöiltä. 
- Kotipalveluun lisää hlökuntaa. 
- SOTE olisi historiaa? 
- isompi parempi tunnin matka vaikka kuopioon ei haittaa jos saa hyvän hoidon 
- SOTE toimii! 
- Päivystystä pitäisi vieläkin parantaa. Ei ole mielekästä jonottaa montaa tuntia kipeänä. Hammaslääkäri palvelut 

paremmaksi. 
- Lääkäripalvelut kunnossa, ei tarvitsis odottaa aikaa 2kk (hammaslääkäri 6kk) 
- Päivähoitopaikkoja lisää ja päiväkotirakennukset kuntoon. 
- Jospa päivystysajat saataisiin käyttöön jo hieman aiemmin... 
- Ovat maksullisia, painotus yksityisellä puolella. 
- sote palvelut on järjestetty uudella, tehokkaammalla tavalla joka säästää rahaa kuntalaisilta ja hoitoon päästää 

nykyistä nopeammin 
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- Peruspalvelut turvattu. Sairaala säilytetty. Kuntaliitoksia tehty. yhteiset palvelut. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 

Tällä hetkellä kaikki sosiaali- ja terveyspalvelut vaativat täydellisen korjauksen, koska edes lakisääteinen 
hoitotakuu ei toteudu hammashoidossa ja perusterveydenhoidossa, saati erikoissairaanhoidossa. Minne on 
kadonnut Iisalmen ja KYS:in toimiva yhteistyö, koska nyt ihmiset riutuvat kivuissaan kotona kerta eivät saa 
Iisalmesta riittävää hoitoa? Olisiko aiheellista purkaa koko Ylä-Savon SOTE ja lähteä rakentamaan kokonaan 
uudestaan aina peruskivestä lähtien, sen verran näyttää olevan valuvikoja. Ylä-Savon SOTE:lla on niin huono 
maine, ettei tänne saada edes lääkäreitä. 

- Perusterveydenhuolto riittävää ja kaikkien kuntalaisten saatavissa. 
- ... lapset, vanhukset, sairaat ja muuten heikoimmassa asemassa olevat ihmiset olisivat tyytyväisiä siihen, miten 

heistä pidetään kaupungissa hyvää huolta! 
- Ennaltaehkäisevä terveydenhoito on Iisalmessa esimerkillistä. Alkoholivalistus ym. toimet onvat tuottaneet 

tulosta. Työmatka-ja työsuhdeliikuntaa ja kulttuuriharrastuksia tuetaan ja niihin kannustetaan. 
- Korkea taso näissä taattu. 
- Sosiaali- ja terveyspalveluita saisi jokainen nopeasti ja vaivattomasti, sekä julkiselta että yksityiseltä sektorilta. 

 
ympäristöstä huolehtiminen ja vesistö 
- Talvivaara kiinni. 
- Siisti kaupunki 
- maataloutta ei saa kohdella kuin kukkaa kämmenellä suoja vyöhykkeet 500 m järvestä ja alkaa vesistön 

kuormitus vähentyä 
- Sähköautot vähentävät päästöjä, vesistöt ovat kunnossa (Talvivaara suljettu) ja kiinteistöjen jätehuolto on saatu 

kaikkialla kaupungin alueella toimivaksi (lajittelu koskee kaikkea jätettä)  
Kerrostalojen parveketupakointi on kielletty. Roskien heittely ympäristöön on saatu kitkettyä ja roskiksia on 
riittävästi ympäri kaupunkia. 

- Puhdasta on. 
- Vesistöt nykyistä paremmassa kunnossa. Monipuolinen käyttö. vetovoimatekijä. 
- Tämä käsittää samat kuin mitä oli jo kohdassa 5, joten ei tarvitse kysyä uudelleen. 
- ... Iisalmi tunnettaisiin kauniina, hyvin hoidettuna kaupunkina. 
- Puhdas ja viihtyisä ympäristö ja vesistöt. 
- Järvien ja rantojen rehevöitymisen estäminen, tuulivoimaloita 
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7. Mitkä ovat mielestäsi 3-5 tärkeintä asiaa, joihin seuraavan kolmen vuoden aikana tulisi kiinnittää 
erityistä huomiota 
Vastaajien määrä: 71 
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8. Valitse mielestäsi 3-5 tärkeintä asiaa, joihin tulisi kiinnittää erityistä huomiota vuoteen 2025 
Vastaajien määrä: 71 
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KUNTAYHTEISTYÖ 
 
9. Ylä-Savossa ja Iisalmessa pohditaan yhteistyömalleja. Pitäisikö mielestäsi kuntien: 
Vastaajien määrä: 71 

 

 
 
OSALLISTUMINEN JA VAIKUTTAMINEN 
 
 
10. Miten haluaisit osallistua kaupungin kehittämiseen? 
Voit valita useamman vaihtoehdon 

Vastaajien määrä: 71 

 

 
 
Avoimet vastaukset: Muuten, miten 
- suora linja kaupunkiin kansanradion tyyliin 
- Osallistua kaupungin taholta järjestettäviin kylien kehittämisiltoihin, jotka järjestetään kylillä 
- ottamalla yhteyttä päättäjiin, tekemällä kuntalaisaloitteita, kirjoittamalla lehtien yleisönosastoille 
- Lautakuntatyöskentely 
- Tapanani on antaa suoraa palautetta asioidessani eri liikkeissä ja instansseissa, myös rakentavaa. On myös 

tärkeää, että itse työntekijät saavat palautetta ja terveisiä eteenpäin vietäväksi. Kannustava palaute esim. 
palvelun laadusta. 
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11. Vapaa palaute 
Vastaajien määrä: 16 
- Auttaako tälläisten kyselyjen täyttäminen oikeasti? Valtakunnallisella tasollakin pähkäillään samoista asioista, eikä 

Jutta ja Jyrki ole saaneet luotua Suomeen uusia työpaikkoja ja nuoritakuustakin tuli loppujen lopuksi pelkkä vitsi, 
valitettavasti. 
Olen kuitenkin iloinen, että Iisalmi on kaikesta huolimatta tämän koko luokan kaupungiksi eläväinen, virkeä, 
tapahtumarikas ja kehittyvä kaupunki. Täällä on valtakunnalisestikkin ajateltuna paljon hyvää teollisuutta/työpaikkoja 
esim. Olvi, Genelec, UKM.  
Esim. Varkaudella menee paljon huonommin.  
Muistakaa meitä nuoriakin, vaikka olenkin jo 24v, olisi mukava päästä töihin. Muillekkin nuorille tulisi tarjota koulutus- ja 
työpaikkoja, etteivät kaikki nuoret muuta Iisalmesta pois Kuopioon, Kajaaniin tai Tampereelle. 

- AIka työläs kysely täyttää - varsinkin avoimet kysymykset. :) 
- iisalmi vaikka on maatalouspitäjä pitäisi nopeasti nostaa imagoaan ja hypätä pois siitä ja aloittaa uusi aikakausi ja 

huolehtia ympäristöstä ja järvistä ja asumis viihtyvyydestä yritysten työntekiöiden jaksamisesta se tuo maineellaan 
osaavaa työvoimaa ja hyvää yrityskulttuuria myös tänne iisalmi voisi kaupunkina edesauttaa tälläistä suuntausta 

- Kyselyyn olisi luultavasti enemmän vastauksia, mikäli se olisi tehty rasti ruutuun -tyyppisesti. 
- Olen huolestuneena kesäasukkaana seurannut keskustan kuivettumista. Päivittäistavaroiden siirtyminen kaupungin 

ulkopuolelle on aiheuttanut väärän kehityksen kaupunkiin - kirpputorit ja videoyms. liikkeet voivat olla keskustan 
ulkopuolella.   
Kaupunkilaisen on tärkeää voida toimittaa päivittäiset asiansa jalan tai polkupyörällä.  Sen takia ihmiset tahtovat elää 
pienissä kaupungeissa.  Vapaa-ajan viihtyvyys keskustassa turvattava mm. kehittämällä joen vartta. 

- Kaupunki on idyllinen pikkukaupunki vesistön äärellä ja sellaisena kehityskelpoinen paikka. Erityistä huomiota tulisi 
kiinnittää keskustan kehittämiseen ja liike-elämän palauttamiseen keskustaan.  Rantoja pitäisi hyödyntää viihtyisiksi 
oleskelupaikoiksi turisteille ja kaupunkilaisille. 
Puutalojen kunnostaminen ja ottaminen hyötykäyttöön on kiireelinen tehtävä.  Pikkukaupunki-idylliä ja sen historiaa ei 
saisi tuhota repimällä vanhoja rakennuksia - siitä on Suomessa  jo liian mona surullista esimerkkiä.  Ja kaikki 
kaupungit katuvat tekojaan. 

- Onko tämä kysely mahdollista täyttää vain sähköisesti? 
- Postitalon tontti Siimeskulman ja linja-autoaseman lisäksi häpeäpilkku, keskellä kaupunkia. Yksi tavaratalo (esim 

Anttila)saisi asukkaat muuttamaan keskustaan, saatais vähän vipinää, vanhusten ja autottomien, liikuntarajoitteisten 
on käytävä taksilla kaupungin laidoilla sijaisevissa marketeissa koska keskustassa ei ole tavarataloa josta saisi kaiken 
tarpeellisen. Itse liikuntarajoitteisena asun city-marketin lähellä, pelkästään siitä syystä, että sieltä saa kaiken 
tarvitsemansa, jos keskustassa olisi samanmoinen kauppa muuttaisin heti ja samalla tulisi varmaankin tehtyä 
heräteostoksia pikkuputiikeissa. 

- Ottakaahan järkikäteen! Laittakaa asiat tärkeys järjestykseen. Mielipide kyselyt on ihan kivoja mutta ottakaa myös 
niistä jotain ettei tää oo ihan jonniin joutavata hommaa. 

- Onko kysymyksiä testattu kaupunkilaisilla? ?? 
- IIsalmeen tulee saada ns. henkilökohtainen kuntakortti jolla saa mm. uimahallilipun nykytasoisella hinnalla. Ilman 

korttia palvelut maksaa todellisen, ilman verokompensaatiota olevan summan. Sama kaikkiin kunnan tuottamiin 
palveluihin. 

- Enää ei ole varaa korulauseille ja tyhjille markkinointipuheille, että kuinka hyvä paikkakunta Iisalmi on asua. Näinhän ei 
tällä hetkellä täällä ole koska viimeisen 20 vuoden aikana valtuustot, hallitukset ja lautakunnat ovat tehneet 
kardinaalisia virheitä, joiden korjaaminen on suuren työn takana. Enkä ole hirveän optimistinen tämänkään 
valtuustokauden päättäjien ammatillisesta osaamisesta, näin ekonomin silmin käsiteltäviä asioita ja päätöksiä 
seuranneena. Kyllä ihmiset Suomessa tietävät mikä on Iisalmen todellinen tilanne yhteisöllisyyden, palveluiden ja 
elinkeinoelämän osalta. Ainoastaan käytännön toimenpiteillä on mahdollisuus vaikuttaa imagon muuttumiseen. 

- Kohta 9 tarkennus: järkevää kuntakokoa kannattaa hakea mutta keskuskaupungin kannalta mietittävä ollaanko 
saamassa mitään lisäarvoa. Erityisesti pienillä, erikoistuneemmilla palvelualueilla tuloksena usein se, että 
palvelutarpeet lisääntyvät mutta reusurssit eivät. 
Iisalmi on mielenkiintoisella tavalla alueensa keskus ja sen varaan kannattaa rakentaa. Tällä on mahdollista kehittytä 
erityisesti viihtyisäksi tukikohtakaupungiksi joko työikäisille tai aktiivisille eläkeläisille. 

- Vastuuta virkamiehille ja päättäjille kuntalaisten kuulemisista. Jos johtaminen on huonoa virkamiestasolla, ukkoa tai 
akkaa vaihtoon, niin saadaan paras tulos irti. Ei kuntalaisten tyytymättömyys johdu vallitsevista olosuhteista, vaan 
ihmisistä jotka tekevät päätöksiä, jotka johtavat vallitsevaan olotilaan. Virkamiehet mukaan lukien. Mallia voisi ottaa 
menestyvien  yritysten  johtamistavoista. Ei siellä vain säästetä ja yksin johdeta ilman vastuuta. Yhteisöllisyys on 
ehdottomasti yksi keskeinen sana ja toiminta tapa. Vaatii pelisilmää ja kauas katsomista, sekä rohkeampaa 
toimintatapaa - innovaatioita  kuntataloudessa yhdessä! 

- Lapsissa ja nuorissa tulevaisuus! Sosiaali- ja terveyspalvelut liian laaja alue, lastensuojelu ja päivähoito erityisasemaan 
 


